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ביאורים נפלאים ומתוקים בפסוקי פרשת השבוע פרשת מקץ

למה מגיע לי?
1”ויהי מקץ שנתיים ימים ופרעה חולם והנה עומד על היאור” )בראשית	מ”א,	א’(.	ראיתי	א. 

רעיון	נפלא	בשם	הרב משה לוי ע”ה )בספר	“ויחד	לבבנו	באמונתך”	פרק	ו’(,	אומר,	אדם	יתאר	מה	
חושב	לעצמו	יוסף	באותן	השנים	שהיה	בבית	האסורים.	מה	הוא	חושב?	שמי	שעושה	רע	
מקבל	טוב,	ומי	שעושה	טוב	מקבל	רע.	הנה	הוא	הלך	לספר	ליעקב	אבינו	על	המעשים	של	
אחיו	כדי	לחנך	אותם,	ואבא	שלו	שולח	אותו	לאחיו,	והוא	לא	אומר	לו:	האחים	שלי	שונאים	
אותי	ואני	מפחד	ללכת	אליהם.	אלא	הלך	בשקט.	ובסוף	הוא	נמכר	לעבד.	ואחרי	שהיה	לו	
נסיון	קשה	עם	אשת	פוטיפר,	כל	יום	מחדש.	אמרו	בגמרא	)יומא	דף	ל”ה	ע”ב(	בגד	שלבשה	
בבוקר	לא	לבשה	בערב,	ומה	שלבשה	בערב	לא	תלבש	בבוקר,	והוא	לא	שמע	אליה.	אפילו	
“להיות	עמה”	)בראשית	ל”ט,	י’(,	אפילו	לשוחח	אתה	הוא	לא	הסכים,	לא	מדבר	אתה.	זרקו	אותו	
לבית	האסורים.	והוא	היה	תלמיד	חכם,	היה	לומד	עם	אביו.	“בן	זקונים	הוא	לו”	)שם	ל”ז,	ג’( 
התרגום	הוא	“בר	חכים	הוא	ליה2”.	אמר:	ככה	מגיע	לי	שעמדתי	בניסיון?!	מגיע	לי	שמכרו	
אותי?!	נמכרתי	לעבד	וסבלתי.	ומעל	הכל,	שהוא	פתר	לשר	המשקים	את	חלומו	לטובה,	
והתקיים	כמו	שאמר	לו,	אמר	לו:	טובה	קטנה	אני	מבקש	ממך,	“כי	אם	זכרתני	אתך”	)שם	מ’,	

י”ד(,	תזכור	אותי.	והנה	הוא	שכח	ממני.	

תשובה לכל השאלות
מתי נדע את הפתרון של כל השאלות האלה? בפרשה הזאת – “מקץ שנתים ימים ופרעה ב. 

חולם”.	אם	שר	המשקים	היה	זוכר	אותו,	והיה	אומר	לפרעה.	מה	היה	עושה	פרעה?	יכול	
להיות	שהיה	אומר:	טוב	בסדר,	לא	מעניין	אותי.	אותי	מעניין	שיהיה	מי	שישקה	אותי	יין...	
שהוא	ישאר	שם	בכלא.	הרי	בזמן	נבוכדנצר	אדם	שנכנס	לבית	סוהר,	לעולם	לא	היה	יוצא.	
יְתָה”.	את	האסירים	שלו	הוא	לא	מפתח	 בָּ )י”ד,	י”ז(:	“אסיריו	לא	פתח	 ככה	כתוב	בישעיה	
ומחזיר	אותם	הביתה3.	אם	כן	מה	אכפת	לו	שיש	איזה	יהודי	אחד	שסובל?!	עשה	או	לא	
עשה	אני	לא	יודע.	פתר	לך	את	החלום,	תודה	רבה.	אבל	אחרי שנתיים פרעה הוצרך לפותר 
חלומות, וראה שבכל החרטומים שלו אין בהם ממש. אף אחד לא יודע לפתור. אמר שר 
המשקים: עכשיו נזכרתי. “את חטאי אני מזכיר היום” )שם	פסוק	ט’(.	ומיד	-	“וישלח פרעה 
ויקרא את יוסף, ויריצוהו מן הבור ויגלח ויחלף שמלותיו”. )שם	פסוק	י”ד(.	יש	כאן	שאלה.	כתוב	
“ויריצוהו”,	ומשמע	שפרעה	היה	כל	כך	בלחץ	שיפתרו	לו	את	החלום,	“ויריצוהו”	מהר.	ואחר	
כך	יוסף	הלך	להסתפר	ולהחליף	שמלותיו.	אבל	פרעה	נמצא	בסכנה,	כל	רגע	שהוא	לא	מבין	
את	החלום	זה	בשבילו	פיקוח	נפש.	תרוץ	אליו.	אמרו,	לא	ככה.	“ויריצוהו”	-	כי	הגיע	זמנו	

לצאת.	אחרי	שיצא	הכל	ילך	לאט	לאט	–	“ויגלח	ויחלף	שמלותיו”	וכו’.	

“קץ שם לחושך”
זהו	“מקץ	שנתיים”.	יש	מדרש	)בראשית	רבה	פרשה	פ”ט	אות	א’(	שאומר:	הדא	הוא	דכתיב	ג. 

)איוב	כ”ח,	ג’( “קץ שם לחושך”. גם לחושך יש סוף. שלא יאמר אדם: אני נמצא בחושך, ואני 
סובל כל הזמן, מה הסוף? אל תדאג, יגיע הזמן שיהיה קץ גם לחושך4.	“קץ	שם	לחושך”,	

1.  שיעור	זה	נמסר	ביום	ראשון	כ”ב	בכסלו	התשע”ב	בין	מנחה	לערבית	ע”י	מרן	רבנו	שליט”א,	
בבית	הכנסת	“אהבת	התורה	–	איש	מצליח”.

ורואים	שהוא	חכם,	ניהל	מדינה	ענקית	)באותם	הזמנים(	שמונים	שנה!	ואף	אחד	לא	עשה	   .2
התקוממות,	לא	עשה	תעמולה,	ולא	עשה	מהפכה.	כולם	אהבו	את	יוסף.	רק	אחרי	שנפטר	שכחו	

ממנו,	ככה	דרכם	של	אומות	העולם.
3.  צדקיה	המלך	היה	שם,	ונפטר	בבית	הסוהר.	היה	שם	יהויכין	מלך	יהודה	עשרים	וחמש	שנה	
עד	שנבוכדנצר	מת,	ושחרר	אותו	אויל	מרודך,	עשה	לו	כבוד,	ונתן	לו	הכל	וגם	כל	יום	הביא	לו	

אוכל	כשר	)סוף	מלכים	ב’(.
בשם	רבנו	בחיי	)לא	יודע	אם	זה	רבנו	בחיי	כאן	או	 פעם	שמעתי	ממורי	ורבי ר’ אליהו גז זצ”ל    .4
במקום	אחר(,	שישראל	היו	שבויים	במצרים	מאתים	ועשר,	ונגזר	עליהם	ארבע	מאות.	איפה	הלכו	

כשאדם	נמצא	בחושך	אף	פעם	לא	יתייאש.	מספר	הבן	איש	חי	)בפתיחה	לפרשת	ניצבים	ד”ה	ומה	
שתוקעים(	שהיה	חכם	אחד	שהייתה	לו	טבעת	על	אצבעו,	וכתוב	עליה:	“גם זה יעבור”.	אם	היה	
רואה	את	עצמו	בתכלית	העושר	והכבוד	-	“גם	זה	יעבור”.	ואם	רואה	את	עצמו	בצער	–	“גם	

זה	יעבור”.	ככה	לא	יתגאה	בזמן	העושר,	ולא	תיפול	רוחו	בזמן	הצרות.	

חלומות פרעה
“ופרעה חולם והנה עומד על היאור” )בראשית	מ”א,	א’(.	פרעה	פתאום	רואה	בחלום	דבר	ד. 

מוזר,	מן	היאור	עולות	שבע	פרות	בריאות	ויפות,	ובאות	שבע	פרות	אחרות	רעות	מראה,	
ועמדו	על	ידם.	טוב,	אחר	כך	אכלו	הרעות	את	היפות5.	“וייקץ פרעה”, פרעה הקיץ כי החלום 
הזה כל כך הפתיע אותו. פרות רעות אוכלות את היפות והבריאות, ואחר כך לא נודע כי באו 
אל קרבנה?!	ככה	פרעה	מספר	אחר	כך	)שם	פסוק	כ”א(.	מה	הכוונה	“ולא	נודע	כי	באו	אל	
קרבנה”?	אחרי	שאכלו	אותם	אולי	השמינו	מעט,	אולי	גדלו	מעט,	אולי	נעשו	יותר	יפות,	
אבל	שום	דבר.	הרזות	נשארו	רזות.	והפתרון	של	זה	מתאים	בדיוק.	עוד	פעם	נרדם,	וחלם	
עוד	פעם	על	שבע	שיבולים.	מתחילה	עשו	לו	סימן	בפרות	אולי	יבין.	למה?	כי	הפרות	היפות	
היו	“יפות	מראה	ובריאות	בשר”,	ורש”י	אומר	)שם	פסוק	ב’(	שבשנות	השבע	הבריות	נראות	
יפות	זו	לזו,	אף	אחד	לא	חושד	בחבירו,	ולא	עוין	את	חבירו.	יש	ברוך	ה’	שפע	לכולם.	“מלאים	
זיו	ומפיקים	נגה”	ראשי	תיבות	מזון.	אם	יש	מזון,	כולם	מלאים	זיו.	לאפוקי	בזמן	שיש	עוני	
ובצורת	ורעב,	כל	אחד	מסתכל	על	חבירו6.	אבל	פרעה	לא	הבין	את	הסימן	של	הפרות,	אז	
עשו	לו	סימן	יותר	קל,	שיבולים	זה	אוכל,	“שבע	שיבולים	עולות	בקנה	אחד	בריאות	וטובות,	
והנה	שבע	שיבולים	דקות	ושדופות	קנים	צומחות	אחריהן”	)שם	פסוקים	ה’-ו’(.	רש”י	אומר	כאן:	
“בריאות.	שייניש	בלע”ז”.	וכי	לא	ידענו	מה	זה	בריאות?	אדם	בריא.	אז	הסבירו	)ככה	שמעתי	
מרבי	בנציון	חדאד	ז”ל	על	פי	הרא”ם(	שקשה	לרש”י	וכי	השיבולת	בריאה?	אדם	בריא,	או	בעל	
חיים	בריא.	אבל	מה	זה	שיבולת	בריאה?	לכן	אמר	רש”י	שיש	לנו	דוגמא	בלע”ז	–	שייני”ש.	
שייני”ש	באידיש	זה	יפות	)שיינה	זה	יפה(,	השיבולת	יפה.	בריאה	ויפה	זה	אותו	דבר.	אז	כמו	
שאומרים	בלע”ז	שייני”ש	על	שיבולים,	אומרים	בעברית	“בריאות”,	אפילו	שעל	שיבולת	
לא	שייך	לומר	בריאה	וחולה.	אין	שיבולת	חולה,	אבל	לעומת	הדקה	היא	נקראת	בריאה.	

בריא לא בריא
ויש	עוד	הסבר,	המלה	בריאה	היא	לא	כמו	שאנחנו	מבינים.	אנחנו	מבינים	אדם	בריא	זה	ה. 

אדם	רזה.	אבל	בתנ”ך	זה	הפוך,	עגלון	מלך	מואב	היה	שמן	-	“ועגלון	איש	בריא	מאד”	)שופטים	
ג’,	י”ז(.	מי	אמר	שהיה	בריא?	אדם	שהוא	שמן	הוא	לא	בריא.	אלא	בריא	בלשון	הפסוק	פירושו	
שמן.	אז	“בריאות”	של	הפסוק	פירושה	שמנות.	פשוטו	כמשמעו.	שבע	שיבולים	שמנות,	
ולעומת	זה	דקות.	בריאות	לא	במובן	שלנו.	)וזה	בגלל	שפעם	חשבו	שהשמן	הוא	בריא(.	ומה זה 
שדופות?	אומר	התרגום	“שקיפן	קידום”.	מה	זה	שקיפן?	רש”י	מקשר	את	זה	עם	משקוף.	

מאה	ותשעים	שנה?	אלא	בגלל	שישראל	עבדו	במצרים	יומם	ולילה,	יצאו	לפני	הזמן.	וזה	הכוונה	
“קץ	שם	לחושך”	למה	הוריד	להם	ק”ץ	שנים?	בגלל	שהיו	עובדים	גם	בחושך,	אז	ממילא	עבודה	
כפולה	יש	להם.	במאתים	ועשר	שנים	יש	להם	כמה	שעות	מועטות	של	שינה,	בכולם	עובדים	

יומם	ולילה.	אז	ירד	להם	מהחשבון.
5.  פעם	הייתה	חידה	בהצופה	לילדים	)אני	זוכר	מילדותי(:	מצאו	עצמות	שבע	פרות	על	יד	הנילוס,	
והתעורר	ספק	בין	החוקרים,	האם	העצמות	האלה	הם	של	הפרות	היפות	או	של	הרעות,	אפשר	
לומר	של	הפרות	היפות,	כי	הרעות	מסתמא	לא	החזיקו	מעמד	שלושת	אלפי	שנים.	ואפשר	לומר	
לא,	הרי	לא	יכול	להיות	שזה	של	היפות,	כי	הרי	בלעו	אותם.	“ותאכלנה	הפרות”.	מה	הפירוש	הנכון?	

לא	זה	ולא	זה,	כי	בסך	הכל	זה	חלום...	מחלום	לא	עושים	חידה.	הכל	חלום.
6.  ככה	היה	בזמן	השואה,	“מוזלמנים”	קוראים	להם,	היו	דקים	כאלה,	וכל	אחד	אומר	לחבירו:	

איך	אתה	נראה?	והוא	אומר	לו:	ואתה	יותר	גרוע	ממני!	אין	מה	לעשות.

נושאי השיעור:
יום ראשון כ”ב בכסלו התשע”ב

קוֹם יְרַחֵם  ה הַמָּ שָׁ בָּ יַּ יָּם וּבֵין בַּ ין בַּ בְיָה הָעוֹמְדִים ]בין באויר[ בֵּ רָה וּבַשִּׁ צָּ תוּנִים בַּ רָאֵל הַנְּ ית יִשְׂ ל בֵּ אַחֵינוּ כָּ
עֲגָלָא וּבִזְמַן קָרִיב וְנֹאמַר אָמֵן.  תָא בַּ ה הָשָׁ עְבּוּד לִגְאֻלָּ רָה לִרְוָחָה וּמֵאֲפֵלָה לְאוֹרָה וּמִשִּׁ עֲלֵיהֶם וְיוֹצִיאֵם מִצָּ

נוּ וּבְעַד עָרֵי אֱלקֵֹינוּ. עַד־עַמֵּ ק בְּ ובכללם לכל חיילי ישראל היקרים המוסרים נפשם חֲזַק וְנִתְחַזַּ



מה	הקשר	למשקוף?	רש”י	סובר	שהטעם	שמה	שעל	הדלת	נקרא	משקוף	כי	כל	הזמן	הדלת	
שוקפת	עליו	ונותנת	לו	מכה.	אז	שקף	פירושו	נותן	מכה.	ו”שקיפן	קידום”	הכוונה	שהשיבולים	

מוכות	על	ידי	רוח	קדים,	רוח	מזרחית	נתנה	להם	מכה	ויבשו7.	

ות]ת[פעם
“וייקץ פרעה והנה חלום” )שם	פסוק	ז’(.	החלום	נגמר.	הרגיש	חלום	מלא,	עכשיו	צריך	פותרים.	ו. 

“ויהי	בבוקר	ותפעם	רוחו”.	בנבוכדנצר	יש	דבר	כזה:	“ותתפעם	רוחו”	)דניאל	ב’,	א’(.	מי ששואלים 
אותו מה ההבדל, הוא אומר זה לשון של ספר דניאל, וזה לשון של התורה. לשון תורה לחוד 
ולשון דניאל לחוד. אבל לא ככה, אלא יש טעם בדבר. נבוכדנצר שכח גם את החלום,	ושיגע	את	
כולם.	“תגידו	לי	מה	חלמתי?”.	אי	אפשר	לשחק	אתו,	אדם	יאמר	לך	“שכחתי	משהו”,	תגיד	לו	
זה	מה	ששכחת,	יאמר	לך:	לא,	אני	בטוח	שזה	לא	ככה.	אבל	מה	כן?	לא	יודע.	נבוכדנצר	שכח	
את	החלום	ואת	הפתרון	שלו,	“ותתפעם”	-	שתי	פעימות.	ואילו פרעה הוא זוכר את החלום. 
עכשיו מי יפתור אותו?	כל	אחד	יכול	לפתור,	כל	אחד	יפרש	מה	שרוצה.	בגמרא	)ברכות	דף	נ”ה	ע”ב( 
כתוב	שפעם	היו	בירושלים	עשרים	וארבעה	פותרי	חלומות,	כל	אחד	יש	לו	חנות:	“פותר	חלום”,	
“פותר	חלום”,	“פותר	חלום”.	וחכם	אחד	שמספר	את	זה	אומר:	חלמתי	חלום,	והלכתי	לעשרים	
וארבעה	פותרים,	כל	אחד	עשה	לי	פירוש	אחר,	וכל	הפתרונות	התקיימו!	כל	מה	שאמרו	לי	
הכל	התקיים.	לקיים	מה	שנאמר	“כל	החלומות	הולכים	אחר	הפה8”.	אז	החרטומים	אמרו:	מה	
הבעיה?	נפרש	לך.	הפרות	האלה	הכוונה	לבנות.	שבע	בנות	אתה	מוליד,	שבע	בנות	אתה	קובר.	

פרות הבשן במצרים
איך	הגיעו	לשבע	בנות?	יש	גמרא	בשבת	)דף	ל”ב	ע”ב(	על	הפסוק	)עמוס	ד’,	א’(:	“שמעו	הדבר	ז. 

הזה	פרות	הבשן,	העושקות	דלים	הרוצצות	אביונים”.	הנביא	מוכיח	את	השופטים	שהנשים	
שלהם	לא	עובדות,	כל	הזמן	אומרות	לבעליהן:	תביא	כסף,	תביא	כסף.	והשופט	גונב	ומקבל	
שוחד	ומחריב	את	הכל.	אז	אמר	רבא:	אלו	בני	מחוזא,	הנשים	שם	לא	עובדות.	אז	הנשים	היו	
עובדות	בבית,	“ידיה	שלחה	בכישור	וכפיה	תמכו	פלך”	)משלי	ל”א,	י”ט(.	“ותקם	בעוד	לילה	ותתן	
טרף	לביתה”	)שם	ט”ו(.	הן	עושות	עבודה	לא	פחות	מהאנשים,	אבל	בבית.	מרויחות	ומביאות	
כסף.	אבל	במחוזא	הנשים	שלהן	עצלניות,	רק	יושבות	ואומרות	לבעל:	“תביא”.	ומה	שהוא	
מביא,	הן	אומרות:	“לא	מספיק,	תביא	עוד,	תגנוב,	לא	אכפת	לי”.	אז	הפסוק	ממשיל	אותן	
לפרות	הבשן.	למה	דוקא	פרות	הבשן?	כיון	שהן	לא	עובדות	אז	הן	משמינות.	יושבות	כל	היום	
ואומרות	לבעל:	מה	האוכל	הזה?	הוא	לא	טוב.	לך	תקנה	משהו.	ובנות	מלך	ככה	הן,	אותו	דבר	
כמו	פרות	הבשן.	לכן	פתרו	את	החלום	של	שבע	פרות	שמנות	ושבע	פרות	דלות	-	שבע	בנות	

אתה	מוליד,	ושבע	בנות	אתה	קובר	לעומתן,	זה	לעומת	זה.	

פתח ביחיד וסיים ברבים
ומה	אחר	כך	עם	השיבולים?	המטומטמים	האלה	לא	הבינו...	השיבולים	זה	מזון,	והם	לא	ח. 

הבינו	כלום.	אמרו:	השיבולים	זה	מדינות,	שבע	מדינות	אתה	כובש,	שבע	מדינות	לוקחים	
ממך.	פרעה	לא	קיבל	את	הפירושים	האלה.	למה	לא	קיבל?	כי	הוא	הבין	במעמקי	לבו	ששני	
החלומות	זה	אותו	דבר.	השני	בא	לפרש	את	הראשון.	לכן	הפסוק	מדייק:	“ויספר	פרעה	להם	
את	חלומו,	ואין	פותר	אותם	לפרעה”.	מה	זה	אותם?	צריך	לומר	“אין	פותר	אותו”?	או	שיאמר	
מתחילה:	“ויספר	פרעה	את	חלומותיו”.	מה	זה	חלומו	בלשון	יחיד?	אלא	פרעה	הרגיש	ששתי	
החלומות	הם	חלום	אחד,	והם	עשו	לו	שני	פירושים,	אחד	שבע	בנות	ואחד	שבע	ארצות,	לכן	

אמר	שזה	דברים	בטלים.	

“קשר רשעים אינו”
פרעה	היה	בלחץ.	הפסוק	לא	מספר	לנו	באיזה	לחץ	הוא	היה,	אבל	ראינו	כיוצא	בזה	אצל	ט. 

נבוכדנצר.	כשלא	ידעו	להגיד	לו	מה	הוא	חלם,	הוא	כעס	כעס	נוראי,	ורצה	להרוג	את	כולם.	
בֶל”	)דניאל	ב’,	י”ד(.	מה	עשו	לו?	כי	הם	לא	יודעים	לפתור	את	החלום.	ולמה	 ימֵי	בָּ לָה	לְחַכִּ “לְקַטָּ
אתה	הורג	אותם?	אלא	הוא	אמר	להם:	כל	השנים	שילמתי	לכם	משכורת	ממלכתית,	כי	חשבתי	
שאתם	תעזרו	לי,	ועכשיו	כשהגיע	המבחן	אתם	לא	יודעים?	אז	אתם	גנבים.	“סוף	גנב	לתלייה”.	
ומסתמא	גם	פרעה	אותו	דבר.	שר	המשקים	נלחץ	עד	עמקי	נשמתו,	מה	יעשה?	יקפוץ	ליוסף	
ויבקש	ממנו	שיגיד	לו	את	הפתרון?	מי	יתיר	לו	להיכנס	שם?	לכן	אמר	“את חטאי אני מזכיר 
היום”. אני	מזכיר	את	עוונותי,	איזה	חטא	עשה?	בזמנו	“פרעה	קצף	על	עבדיו,	ויתן	אותי	במשמר	
-	המ”ם	בפתח	כי	המלה	סמוכה9	-	בית	שר	הטבחים”.	מה	זה	“את	חטאי”	לשון	רבים?	שני	

7.  רשב”ם	אומר	שמשקוף	זה	מלשון	השקפה.	האדם	מסתכל	למעלה	ומשקיף.	ורש”י	פירש	משקוף	
לשון	מכה	כמו	בארמית.	אבל	הפשט	כמו	רשב”ם.	

8.  ראיתי	בספר	סדר	רב	עמרם	גאון	במפרש	למטה	-	רבי	אריה	לייב	פרומקין	-	שאמר	)עמ’	336(	למה	
היו	בדיוק	עשרים	וארבעה	פותרים?		למה	לא	נפתחה	עוד	חנות	ועוד	משרד?	אדם	פותר	חלומות	
זה	מביא	כסף,	תפתח	עוד	אחד	ועוד	אחד.	אלא	הוא	אמר	שצריכים	בדיוק	עשרים	וארבע.	למה?	כי	
כתוב	בזוהר	שיכולים להיות לנבואה אלף ארבע מאות וארבעים פירושים. שבעים	פנים	לתורה	)מדרש	
רבה	פרשת	נשא	פי”ג	אות	ט”ו(,	אבל	בנבואה	זו	אמת.	אמת	זה	]א[אלף	]מ-ת[ארבע	מאות	וארבעים.	
וחלום	זה	אחד	מששים	מנבואה	)ברכות	דף	נ”ז	ע”ב(.	אם תחלק אלף ארבעה מאות וארבעים על ששים 
אתה מוצא עשרים וארבע.	קשה	לחלק,	בואו	נמחק	אפס	מכאן	ואפס	מכאן.	במקום	אלף	ארבע	מאות	
ארבעים	נעשה	מאה	ארבעים	וארבע,	על	שש	]במקום	ששים[.	כמה	פעמים	יש	שש	במאה	ארבעים	

וארבע?	עשרים	וארבע	פעמים.	לכן	לא	צריכים	יותר	מעשרים	וארבעה	פתרונות	לחלום	אחד.
9.  אומר	האבן עזרא )סוף	פרשת	תזריע	ויקרא	י”ג,	נ”ט(	שלפעמים	הפסוק	עושה	לנו	ארבעה	סמוכים,	
ויש	פסוק	אחר	בדברי	הימים	שיש	בו	חמשה	סמוכים.	הפסוק	שיש	בו	ארבעה	סמוכים	“תורת נגע 
צרעת בגד הצמר” )שם(,	תורה	של	נגע,	נגע	של	הצרעת,	צרעת	של	הבגד,	בגד	של	הצמר,	ארבעה	
סמוכים.	“תורת	נגע	צרעת	בגד”.	ויש	פסוק	אחר	בדברי	הימים	)א’	ט’,	י”ג(: “גיבורי חֵיל מלאכת עבודת 

חטאים	עשה,	החטא הראשון	שבזמנו	הוא	הביא	כוס	יין	ובו	זבוב	)זה	מה	שאמרו	חכמים	במדרש	
)רבה	פרשה	פ”ח	אות	ב’(	שהיה	החטא	של	שר	המשקים(,	והחטא השני	שהבטיח	ליוסף	מה	שהבטיח	
ושכח.	ויש	אומרים	שהוא	לא	שכח	בכוונה,	אלא	מהשמים	השכיחו	אותו.	המדרש	)בראשית	רבה	

פרשה	פ”ח	אות	ז’(	אומר	שהיה	קושר	קשרים,	ובא	מלאך	ומתיר	אותם10.	

“איש אשר רוח אלקים בו”
“ונחלמה חלום בלילה אחד אני והוא”	-	אני	ושר	האופים,	הוא	לא	רצה	להזכיר	את	שמו,	אלא	י. 

אמר	“אני	והוא”,	הוא	כבר	הלך.	כמו	שאומרים	“להבדיל	בין	החיים”.	“אני	והוא	איש	כפתרון	
חלומו	חלמנו,	ושם	אתנו	נער	עברי	עבד	לשר	הטבחים”.	רש”י	אומר:	ארורים	הרשעים	שאין	
טובתם	שלמה,	אתה	בא	לספר	בשבחו	של	יוסף	שידע	לפתור,	ואתה	אומר:	“נער	עברי	עבד”.	
נער	שוטה,	ככה	אומר	רש”י.	ובעל	הטורים	אומר	)בראשית	ל”ז,	ב’( נער	גימ’	שוטה,	“עברי”	-	לא	
מצרי,	לא	מאתנו.	מקסימום	תתן	לו	איזו	מתנה	קטנה	וילך.	והוא	גם	“עבד”	ויש	חק	במצרים	
שעבד	אינו	מולך.	איך	אחר	כך	פרעה	ביטל	את	כל	החוקים	האלה?	אמר:	“הנמצא כזה איש אשר 
רוח אלקים בו” )פסוק	ל”ח(.	אלא	הוא	אמר	נכון	שכתוב	בחוקים	של	מצרים	שעבד	לא	ימלוך,	
אבל	זה	מדובר	בעבד	נורמלי,	אדם	רגיל	והוא	עבד,	לא	ימלוך,	אבל	זה	אדם	מעל	החוק.	אין	אדם	
כזה	בעולם,	החוק	לא	חל	עליו,	החוק	לא	מדבר	על	אדם	כזה	שהוא	מעל	הטבע,	שיכול	לתת	
לך	פרטים	ופרטי	פרטים	ולפרש	את	הפירוש	האמתי.	זה	אדם	מיוחד.	החוק	אינו	מדבר	עליו.	

את עם ישראל השיב על כנם ואותו תלה
אז	שר	המשקים	אמר: “עבד לשר הטבחים, ונספר לו ויפתור לנו את חלומותינו, איש יא. 

כחלומו פתר” )שם	פסוק	י”ב(.	פתר	בדיוק	על	פי	החלום,	וכמו	שפתר	כך	היה	–	“אותי השיב על 
כני ואותו תלה” )שם	פסוק	י”ג(.	פרשת	השבוע	פרשת	מקץ	באה	תמיד	בחודש	דצמבר.	מה	יש	
בדצמבר?	בעשרים	וארבע	לחודש	יש	“סילבסטר”.	מה	זה	סילבסטר11?	באותו	היום	-	עשרים	
וארבעה	בדצמבר	–	לפי	דבריהם	נולד	אותו	האיש.	ומה	היה	סופו	של	אותו	האיש?	תלו	אותו.	
והפסוק	מדבר	על	זה	)השנה	הזאת	)תשע”ב(	שבת	פרשת	מקץ	באה	ביום	עשרים	וארבעה	בדצמבר(,	מה	
“אותי השיב על כני”	הקב”ה	מחזיר	את	עם	ישראל	על	כנם	ועל	מקומם	הטבעי.	 כתוב	בו?	
“ואותו	–	את	אותו	האיש	–	תלה”.	מה	התרגום	של	תלה?	צלב!	מה	הצלב	הזה?	אלא	“ואותו	

תלה”	מתאים	בדיוק	לפי	התקופה.	

“לאמר בלעדי”
“וישלח פרעה ויקרא את יוסף ויריצוהו מן הבור ויגלח ויחלף שמלותיו ויבוא אל פרעה” יב. 

)שם	פסוק	י”ד(.	אמר	לו:	“חלום חלמתי ופותר אין אותו -	אין	מי	שיודע	לפתור	-	ואני שמעתי 
עליך לאמר תשמע חלום לפתור אותו” )שם	פסוק	ט”ו(.	אתה	שומע	את	החלום	ואתה	פותר	אותו	
מיד.	מה	זה	“תשמע	חלום”?	אתה	לא	עד	כדי	כך	שתדע	את	הפתרון	בלי	לשמוע	את	החלום	
כמו	שרצה	נבוכדנצר	מהחרטומים	שלו.	לפחות	תשמע	חלום,	אבל	תפתור	אותו.	ויש	אומרים	
דרך	רמז:	“לאמר	זה	עריות”.	)יש	גמרא	כזו	בסנהדרין	דף	נ”ו	ע”ב(.	פרעה	אמר	ליוסף:	שמעתי	עליך	
שאתה	נכשלת	בעריות,	יתכן	שתשמע	חלום	לפתור	אותו?	איך	אתה	יודע	דבר	כזה?	“ויען	
יוסף	את	פרעה	-	לאמר בלעדי”	)שם	פסוק	ט”ז(,	לא	היו	דברים	מעולם...	החשד	הזה	שקר	גמור.	
אבל	נלך	על	פי	הפשט	-	“שמעתי	עליך	לאמר	תשמע	חלום	לפתור	אותו”	פרעה	משבח	את	
יוסף.	ויוסף	אף	פעם	לא	שוכח	את	הקב”ה,	בבית	האסורים	הוא	אומר:	“הלא	לאלקים	פתרונים”	
)בראשית	מ’,	ח’(.	ולפני	פרעה	שהוא	עובד	אלילים,	ומי	יודע	כמה	פסלים	יש	לו	בכניסה,	אמר	
לו	“אלקים”	ארבע-חמש	פעמים.	מזכיר	לו	כל	פעם:	“את אשר האלקים עושה הגיד לפרעה” 
)שם	מ”א,	כ”ה(.	ועכשיו	הוא	אומר	לו:	“בלעדי”.	מה	זה	בלעדי?	ראיתי	פעם	פירוש	יפה	מחכם	
אשכנזי	שנסע	לתימן,	שמו	רבי יעקב ספיר,	אמר	)עיין	בספרו	אבן	ספיר	דף	מ”ז	ע”ב(,	ראיתי	ערבים	
מדברים,	אחד	אמר	לחבירו	כך	וכך.	אמר	לו:	“חאשאני”	-	חס	וחלילה,	זה	לא	אני.	אמר	זה	
“אלקים יענה  פירוש	“בלעדי”,	אני	יודע	לפתור?!	חס	וחלילה!	בלעדי	-	חאשאני	בערבית.	
את שלום פרעה”	-	אם	אלקים	רוצה,	הוא	יתן	לי	את	התשובה	הנכונה	בשביל	שיהיה	שלום	
לפרעה.	]והרב	נר”ו	סיים	על	זה	בספרו	“בית	נאמן”:	“ולא	יבין	יופי	הביאור	רק	הבקי	בלשון	

ערבי”...[	ברוך	ה’	לעולם	אמן	ואמן.

בית האלקים”. גיבורי	זה	סמוך,	לא	כתוב	גיבורים.	חֵיל	זה	סמוך,	לא	כתוב	חַיל.	מלאכת	זה	סמוך,	לא	
ית.	גיבורים	של	חיל	של	 ית	זה	סמוך,	לא	כתוב	בַּ כתוב	מלאכה.	עבודת	זה	סמוך,	לא	כתוב	עבודה.	בֵּ
מלאכה	של	עבודה	של	בית	של	האלקים,	כולם	סמוכים	לאלקים,	שהוא	סומך	לכל	הנופלים.	)ככה	
האבן	עזרא	כותב(.	המלה	אלקים	בסוף	זה	הסומך.	כולם	נסמכים	אחד	אחרי	השני,	כמו	חמשה	בני	אדם	
ב”מ	עוורים	שכל	אחד	סומך	על	השני,	והפקח	מנהיג	את	כולם.	וכאן	יש	לנו	שלשה	סמוכים	–	“משמַר 
בית שר הטבחים”.	איך	אני	יודע	שמשמר	סמוכה?	כי	המ”ם	של	משמר	בפתח,	)אם	הייתה	משמר	בנפרד,	

הייתה	קמץ(.	משמר	של	בית,	והבית	של	מי?	של	שר.	והשר	הוא	של	הטבחים.

10.  מה	הפירוש	קושר	קשרים?	בחוץ	לארץ	ידענו	הדבר	הזה.	אדם	שיש	לו	דבר	לזכור	והוא	שוכח	
אותו	כל	פעם.	מה	הוא	עושה?	לוקח	את	המטפחת	שלו	ועושה	בה	קשר.	כל	פעם	שמשתמש	במטפחת	
אומר	מה	הקשר	הזה?	בא	להזכיר	לי	משהו,	ככה	זה.	אז	הוא	מהשמים	השכיחו	אותו,	פעם	ראשונה	

ופעם	שניה,	לא	זכר	וישכח.
11.  יש	הרבה	יהודים	מסכנים	משוגעים	נטמעו	באומות,	גם	כשהם	בא”י,	לבם	פונה	לאלהים	אחרים.	
ספרו	פעם	שכתבו	בעיתון	חילוני:	“אתה	רוצה	לחוג	את	הסילבסטר	כמו גוי גמור?!”	גוי	גמור!	תלך	
למקום	פלוני,	וממש	תהיה	כמו	גוי.	“נפלא”,	בבוקר	תוכל	לברך	“שעשני	כרצונו”,	במקום	שיברך	

“שלא	עשני	גוי”...

בכיה בתפלה של ראש השנה ויום הכיפורים
ביום ראש השנה יש בוכים בתפלה. הרב האר"י ע"ה )שער הכוונות דף צ' ע"א( אמר: מי ו. 

שנופלת עליו בכיה בתפלה של ראש השנה, יש לו זכות גדולה מאד, שהוא מתרגש 
בתפלה הזאת. לעומת זה הגר"א ע"ה )מעשה רב סימן ר"ז( כותב שלא לבכות בתפלות בראש 
השנה, כי בזמן נחמיה שהיו אנשים עולים חדשים ובוכים כי נטמעו בנשים נכריות, 
נחמיה אמר להם: "לכו אכלו משמנים ושתו ממתקים, ושלחו מנות לאין נכון לו, ואל 
תעצבו כי חדות ה' היא מעוזכם" )נחמיה ח' י'(. והפסוק מדבר שם על ראש השנה. וא"כ 
איך אפשר לחלוק על פסוק מפורש?! לכן הרב עובדיה ע"ה )שו"ת יחוה דעת ח"ב סימן ס"ט( 
מתרץ שלכתחילה לא בוכים בתפלה, אבל אם נפלה עליו בכיה זה בסדר, ולמד את זה 
מדיוק הלשון בשער הכוונות. ויש חכמים )מבחורי הישיבה וגם אחרים( שכתבו שמדברי שער 
הכוונות משמע שמצוה לבכות בראש השנה. אבל אפילו תמצא לומר שיש מצוה, אם 
אדם לא בוכה מלבו רק מתחזה, חבל על הזמן. מה אתה מתחזה? יש אפשרות לשים קצת 
בצל בעינים ולהוציא דמעות בלי כלום... לא עושים ככה. היום אנשים עושים מגבית 
דמעות  לישיבה ומתחילים לבכות, "שערי דמעות לא ננעלו" )ברכות ל"ב ע"ב( - שערי 
)הכסף( לא ננעלו. אל תעשה שטויות, על מה אתה מיילל?! חתול מיילל ולא בן אדם. 

לא עושים דבר כזה. ובמיוחד שיש כמה דברים בתפלה שאדם יכול להתחזות בהם. 
ראיתי כתוב על הרב עובדיה ע"ה שבליל כיפור היה אומר את הוידוי הארוך, וכשמגיע 
לפיסקת "בטלנו תורתך ימים ולילות" בוכה הרבה שם. ומישהו כתב שחזר על זה ששים 
פעם. פעם אחת היה שם שמעון פרס, ולא הבין את זה. הלך לבן שלו רבי דוד שיבדל 
לחיים, ואמר לו: תגיד לי, למה אביך כ"כ בוכה? כמה הוא בסך-הכל ביטל תורה?! ענה 
לו: הוא לא ביטל תורה בכלל, ומה שאומר "בטלנו תורתך" הוא מדבר על כל ישראל. 
שאל אותו: א"כ למה הוא כ"כ בוכה על זה? אמר לו: הוא מרגיש את החסרון הזה שאדם 
הגאון מוילנא הגיע לעיר אחת, וכאשר שמעו  ביטל כמה דקות מהתורה. פעם אחת 
"הגאון מגיע לעיר" באו כולם, והיו מסתכלים עליו מהחלון והמרפסת וכדו'. באותו 
הלילה הפסיד עשר דקות, ואמר: לא חבל על הזמן?! בשנה הבאה בא עוד פעם לשם, 
סגר את כל החלונות ואמר: אני משלים את העשר דקות שבזבזתי בשנה שעברה. וכי 
אנחנו יכולים להידמות אליו?! אולי בליל כיפור נתחיל לבכות במלים "בטלנו תורתך 
ימים ולילות", כדי שאח"כ יכתבו עלינו בעיתון "תראו איך הוא בכה בבטלנו תורתך 
אם אתה בוכה מהלב אף אחד לא אומר לך  ימים ולילות"... אדם צריך להיות נורמלי. 
כלום, ואדרבה זהו מה שכתב האר"י "בכיה נופלת עליו". אבל אם אתה בוכה מעושה 
לא שוה כלום, "גט מעושה פסול" )גיטין פ"ח ע"ב(, וגם בכיה מעושה פסולה. אמנם בכיפור 
זה משהו אחר, כי זה מיועד למחילה סליחה וכפרה. אדם קורא "אל נורא עלילה" בלבד 
"מיכאל שר ישראל, אליהו  ומתרגש מזה, איך המשורר רבי משה אבן עזרא מתחנן: 
וגבריאל, בשרו נא הגאולה, בשעת הנעילה". "תזכו לשנים רבות, הבנים והאבות, בדיצה 
ובצהלה, בשעת הנעילה". הלב שלך מרחף. אבל ראש השנה זה חג, ולא בוכים בתפלות 

האלה. ומי שבאה לו בכיה לבד, אין בעיה בזה.

קריאת תהלים בימי ראש השנה
יש אומרים שלא צריכים לומר תהלים בראש השנה אלא ללמוד כרגיל, אבל לעומת ז. 

זה פעם מישהו בא לבקר את הבנים של הגרי"ז מבריסק ע"ה ביום ראש השנה, וראה 
שכל אחד מהם עם ספר תהלים. שאל אותם: מה קרה? אמרו לו: מה זאת אומרת מה 
קרה?! היום ראש השנה. אין היום פלפולים גברא וחפצא, אמנם ראש השנה זה חג ראשי 
תיבות חפצא גברא... אבל לא עושים היום את זה. וגם רבי חיים קנייבסקי שליט"א קורא 
כל התהלים בכל יום מעשרת ימי תשובה. לכן צריך לאחוז דרך אמצעית בזה. פעם היה 
כתוב בספרים של ליוורנו, שבכל יום מימי ראש השנה אומרים כל התהלים פעמיים, 
בלילה לפני השינה קוראים עד מזמור ע"ג שזה התחלת ספר שלישי, ובבוקר יקום 
בהשכמה ויקרא משם עד סוף התהלים, ובמשך היום יקרא עוד פעם תהלים. בסה"כ 
זה שלוש מאות מזמורים, כמנין "כפר" כל יום. אבל מורנו ורבנו רבי כלפון ע"ה )ברית 
כהונה מערכת הרי"ש אות ח"י( כתב שלא כדאי לעשות את זה, כי אדם קורא מהר ולא מבין 

בתהלים כלום. אדם גומר את התהלים בשעה וחצי, או לכל היותר בשעה וארבעים 
דקות. לי לוקח כל התהלים מאה דקות, ולפעמים כשאני קורא לאט לאט לוקח לי 
שעתיים, וזה הכי טוב. אבל למה אתה מבלע את התהלים?! צריך לטעום את המזמורים 
ולקרוא בתחנונים. לכן אדם יקרא ביום הראשון תהלים פעם אחת, וביום השני יקרא 
תהלים פעם שניה. ובשני הימים ביחד יש לו "כפר". ויש לי רמז יפה לזה, "ממעמקים 
קראתיך ה'", המלה מעמקים עולה בגימטריא שלוש מאות, שצריך לקרוא את התהלים 
פעמיים מעומק הלב, ואם אתה קורא במהירות זה לא שוה כלום. לכן אי אפשר לבטל 
את הלימוד הזה. הרב עובדיה ע"ה זה משהו אחר לגמרי, כי היו לו שאלות מסובכות 
של עגונות וממזרות וכדו', וכל המדינה כולה היתה על הכתפיים שלו, לכן היה מוכרח 
ללמוד כל הזמן. אבל אנחנו לא אנשים כאלה, וצריכים לקרוא את התהלים פעם אחת 
כל יום. מקסימום תגמור כל התהלים בשעתיים, וישאר לך זמן ללמוד גמרא, או כל 

דבר שאתה נמשך אליו, כמו ספר המדות של רבי נחמן ומה שתרצה.

לא לבזבז את הזמן בכלל
האדמו"ר רבי יוסף יצחק מליובאוויטש ח.  אבל לא לבזבז את הזמן בראש השנה. 

אומר שכל רגע פנוי צריך לומר תהלים )אגרות קודש שלו ח"ד עמ' קל"ב(. מגן אברהם )סימן 
תקפ"ג סק"ו( כותב: "היושב בטל כישן דמי", כי כתוב בירושלמי "מאן דדמיך בריש שתא 

דמיך מזליה"5, כלומר מי שישן ביום ראש השנה גם המזל שלו ישן איתו. לכן לא כדאי 
להאריך הרבה בלילה בסימנים של "יהי רצון", אלא לומר את זה כל המסובין ביחד. וגם 
אח"כ קוראים משניות וזוהר ופיוטים מאוחר וקמים בבוקר מאוחר. ולכן עדיף בלילה 
לקרוא את המשניות ורק קטע אחד מהזוהר, ושאר הקטעים לקרות ביום. בזה אדם 
יוכל לקום לפני עלות השחר, ואם לא קם לפני עלות השחר לפחות לפני הנץ החמה. 

ויתפלל כמה שיותר מוקדם, בלי לבזבז זמן בכלל.

אמירת הווידוי בין התקיעות
שבוע שעבר אמרתי שיש הוכחה מהמשנה ברורה שתופס כמו דעת רב האי גאון, ט. 

שכל התקיעות תשר"ת ותש"ת ותר"ת הכל אמת )עלון הקודם אות י"ד(. שאלו אותי: איפה 
כתוב במשנה ברורה דבר כזה? והעורך של העלון שיחיה עשה לי שלושה סימני שאלה 
על זה... לכן הוספתי שם: "כמו שכתבתי בגליון שו"ת בית נאמן שלי". מה כתוב שם? 
המשנה ברורה )סימן ת"ר סק"ז( כתב בשם הרב מטה אפרים )סימן תר"א סעיף י"ג(6, שאם ראש 
השנה חל בימי חמישי וששי, ושלחו שליח להביא שופר מעיר אחרת, והוא התעכב הרבה 
והגיע ביום ששי אחרי שהקהל התפללו ערבית של שבת, אבל עוד היום גדול. ואין מי 
שיתקע כי כולם קיבלו שבת. מה עושים? אחד מאותם שקיבלו שבת יתקע תשר"ת תש"ת 
תר"ת, כיון שעוד היום גדול רק שהציבור קיבלו עליהם את השבת, ותקיעה בשבת זה 
איסור דרבנן, "חכמה היא ואינה מלאכה" )ראש השנה כ"ט ע"ב(, ומדין תורה מותר לתקוע 
בשבת, רק שחכמים אסרו את זה. לכן אפשר שאחד יתקע בשופר, אבל יתקע רק תשר"ת 
תש"ת ותר"ת בלבד. ולכאורה איך זה מספיק? והרי לדעת הרמב"ם )פ"ג מהלכות שופר ה"ב( 
לא עשו כלום, כי אם יתקע תשר"ת אולי האמת תש"ת או תר"ת, וא"כ צריך לעשות 
שלוש פעמים לכל אחד ויהיו שלושים קולות. אלא מוכרח שגם מטה אפרים והמשנה 
ברורה תופסים כדעת רב האי גאון, שתשר"ת ותש"ת ותר"ת שוים כולם. לכן אין בעיה 
לומר את הוידויים בין התקיעות. וכתבתי אצלי עוד סברא בשם מרן הבית יוסף )סימן 
קמ"א(, שאם אדם קורא בלחש שאינו משמיע לאזנו נחשב כאילו קרא במחשבה בלבד. 

לכן כולם קוראים את הוידויים בלחש שלא ישמיע לאזניו, ויוצאים ידי כל הדעות בזה.

אכילת דגים בראש השנה
לגבי דגים בראש השנה, יש ויכוח בפוסקים בזה. אנחנו לא אוכלים דגים, כי מרן הרב י. 

חיד"א )ברכי יוסף סימן תקפ"ג אות ה'( כתב בשם הרשב"ץ )חידושי ראש השנה דף ל"ב ע"א( שלא 
אג  דָּ )י"ג ט"ז( כתוב "מביאים  לאכול דגים בראש השנה, כיון שבפרק האחרון בנחמיה 
וכל מכר", זה לשון דאגה, ואסור להיות דואגים בראש השנה7. אבל במקומות אחרים 
לא חוששים לזה. האשכנזים לא אוהבים ראש כבש ואוכלים ראש דג, וגם המרוקאים 
והתוניסאים אוכלים דגים ואומרים "שנפרה ונרבה כדגים". ורק הג'רבאים לא אוכלים 
דגים )ברית כהונה מערכת ר' אות י"א(. רבי יוסף משאש ע"ה )שו"ת מים חיים ח"א סימן קפ"ז( כותב: 
לא אכפת לי מדג אחד הטמון בפסוקי נחמיה... כל הדגים בתנ"ך כתובים בלי אל"ף, ורק 
פעם אחת בלבד כתוב עם אל"ף. אבל יש בידי ספר ארכיאולוגיה תנכי"ת8, ושם )ח"ד 
עמ' 149( הוא מביא מסמך מתקופת חרבן בית ראשון שהיו אוכלים דגים בראש השנה. 

אני אקרא לכם את הלשון שלו: ענין מיוחד עוררה תעודת הסכם לזכויות דייג בכמות 
מסחרית, שנמצאה בארכיון מסויים. מתוך חמשת הדייגים שערכו את ההסכם, לפחות 
שלושה מהם זוהו כבעלי שמות יהודיים. ההסכם נחתם בכ"ה באלול, חמשה ימים לפני 
ראש השנה, ובו הם קנו את הזכות לדוג באזור, החל מאותו יום עד ט"ו בתשרי, והוא 
היום הראשון של חג הסוכות, עם אופציה להארכת הזכות לכל ימי חול המועד9. דייגים 

5.  הירושלמי הזה אינו לפנינו, והרבה מאמרים בירושלמי שהובאו בראשונים ואינם לפנינו.
רבי אפרים זלמן מרגליות. כל דבריו כמו מרגליות, העיון ישר והסגנון ברור, ומביא כל ספרי  זה    .6
החכמים ספרדים ואשכנזים והכל. "שערי תשובה" על אורח חיים, התחיל בו אחיו רבי חיים מרדכי 
מרגליות והוא סיים אותו. הוא מזכיר כל הזמן את הרב חיד"א בברכי יוסף ומחזיק ברכה ושלמי צבור 

)ועוד( מהסימן שהוא מתחיל שם. 

7.  מטעם זה לא כדאי להביא "אקווריום" מתנה לראש השנה, כי הדגים לא יוכלו להחזיק מעמד שם. 
פעם הביאו לנו אקווריום, ובאותה השנה סבלתי הרבה. חלק מהדגים ואולי מחציתם מתו בלילה הראשון, 
כפרת עוונות. אדם לא צריך להביא דברים שיש חשש בהם. הפסוק בקהלת )ט' י"ב( אומר: "כדגים שנאחזים 

במצודה רעה וגו' כהם יוקשים בני האדם לעת רעה כשתפול עליהם פתאום".
8.  יש אומרים לי: איך אתה קורא בספרים כאלה? אבל קודם כל כתב אותם ראש ישיבה, מחבר ספרי 
הלכה, ותלמיד חכם גדול. וגם הספרים האלה מביאים יראת שמים ומחזקים את האמונה. כמה דברים 
שכתובים בתנ"ך, ואתה מתפלא: מה השמות המשונים האלה כמו "נרגל שראצר" )ירמיה ל"ט ג'(?! והנה 

מוצאים אותם בחרסים וכל מיני דברים כאלה.
9.  לא ידעתי מה זה "אופציה". פעם חתמתי הסכם עם מישהו שהשכיר לנו דירה ברחוב חזון איש בבני 
ברק, וכתב שם הרבה את המלה "אופציה". זה עושה רק כאב ראש. במקום לכתוב "אפשרות" כותבים 
אופציה, כי צריך מלה לועזית שתתן לנו מתיקות בלשון... אי אפשר "שנה טובה ומתוקה" בלי לועזית...

בזכותך! עוד אנשים יזכו ללמוד ב'בית נאמן'
לתרומות והנצחות 08-6727523 או 052-7130554

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

בכיה בתפלה של ראש השנה ויום הכיפורים
ביום ראש השנה יש בוכים בתפלה. הרב האר"י ע"ה )שער הכוונות דף צ' ע"א( אמר: מי ו. 

שנופלת עליו בכיה בתפלה של ראש השנה, יש לו זכות גדולה מאד, שהוא מתרגש 
בתפלה הזאת. לעומת זה הגר"א ע"ה )מעשה רב סימן ר"ז( כותב שלא לבכות בתפלות בראש 
השנה, כי בזמן נחמיה שהיו אנשים עולים חדשים ובוכים כי נטמעו בנשים נכריות, 
נחמיה אמר להם: "לכו אכלו משמנים ושתו ממתקים, ושלחו מנות לאין נכון לו, ואל 
תעצבו כי חדות ה' היא מעוזכם" )נחמיה ח' י'(. והפסוק מדבר שם על ראש השנה. וא"כ 
איך אפשר לחלוק על פסוק מפורש?! לכן הרב עובדיה ע"ה )שו"ת יחוה דעת ח"ב סימן ס"ט( 
מתרץ שלכתחילה לא בוכים בתפלה, אבל אם נפלה עליו בכיה זה בסדר, ולמד את זה 
מדיוק הלשון בשער הכוונות. ויש חכמים )מבחורי הישיבה וגם אחרים( שכתבו שמדברי שער 
הכוונות משמע שמצוה לבכות בראש השנה. אבל אפילו תמצא לומר שיש מצוה, אם 
אדם לא בוכה מלבו רק מתחזה, חבל על הזמן. מה אתה מתחזה? יש אפשרות לשים קצת 
בצל בעינים ולהוציא דמעות בלי כלום... לא עושים ככה. היום אנשים עושים מגבית 
דמעות  לישיבה ומתחילים לבכות, "שערי דמעות לא ננעלו" )ברכות ל"ב ע"ב( - שערי 
)הכסף( לא ננעלו. אל תעשה שטויות, על מה אתה מיילל?! חתול מיילל ולא בן אדם. 

לא עושים דבר כזה. ובמיוחד שיש כמה דברים בתפלה שאדם יכול להתחזות בהם. 
ראיתי כתוב על הרב עובדיה ע"ה שבליל כיפור היה אומר את הוידוי הארוך, וכשמגיע 
לפיסקת "בטלנו תורתך ימים ולילות" בוכה הרבה שם. ומישהו כתב שחזר על זה ששים 
פעם. פעם אחת היה שם שמעון פרס, ולא הבין את זה. הלך לבן שלו רבי דוד שיבדל 
לחיים, ואמר לו: תגיד לי, למה אביך כ"כ בוכה? כמה הוא בסך-הכל ביטל תורה?! ענה 
לו: הוא לא ביטל תורה בכלל, ומה שאומר "בטלנו תורתך" הוא מדבר על כל ישראל. 
שאל אותו: א"כ למה הוא כ"כ בוכה על זה? אמר לו: הוא מרגיש את החסרון הזה שאדם 
הגאון מוילנא הגיע לעיר אחת, וכאשר שמעו  ביטל כמה דקות מהתורה. פעם אחת 
"הגאון מגיע לעיר" באו כולם, והיו מסתכלים עליו מהחלון והמרפסת וכדו'. באותו 
הלילה הפסיד עשר דקות, ואמר: לא חבל על הזמן?! בשנה הבאה בא עוד פעם לשם, 
סגר את כל החלונות ואמר: אני משלים את העשר דקות שבזבזתי בשנה שעברה. וכי 
אנחנו יכולים להידמות אליו?! אולי בליל כיפור נתחיל לבכות במלים "בטלנו תורתך 
ימים ולילות", כדי שאח"כ יכתבו עלינו בעיתון "תראו איך הוא בכה בבטלנו תורתך 
אם אתה בוכה מהלב אף אחד לא אומר לך  ימים ולילות"... אדם צריך להיות נורמלי. 
כלום, ואדרבה זהו מה שכתב האר"י "בכיה נופלת עליו". אבל אם אתה בוכה מעושה 
לא שוה כלום, "גט מעושה פסול" )גיטין פ"ח ע"ב(, וגם בכיה מעושה פסולה. אמנם בכיפור 
זה משהו אחר, כי זה מיועד למחילה סליחה וכפרה. אדם קורא "אל נורא עלילה" בלבד 
"מיכאל שר ישראל, אליהו  ומתרגש מזה, איך המשורר רבי משה אבן עזרא מתחנן: 
וגבריאל, בשרו נא הגאולה, בשעת הנעילה". "תזכו לשנים רבות, הבנים והאבות, בדיצה 
ובצהלה, בשעת הנעילה". הלב שלך מרחף. אבל ראש השנה זה חג, ולא בוכים בתפלות 

האלה. ומי שבאה לו בכיה לבד, אין בעיה בזה.

קריאת תהלים בימי ראש השנה
יש אומרים שלא צריכים לומר תהלים בראש השנה אלא ללמוד כרגיל, אבל לעומת ז. 

זה פעם מישהו בא לבקר את הבנים של הגרי"ז מבריסק ע"ה ביום ראש השנה, וראה 
שכל אחד מהם עם ספר תהלים. שאל אותם: מה קרה? אמרו לו: מה זאת אומרת מה 
קרה?! היום ראש השנה. אין היום פלפולים גברא וחפצא, אמנם ראש השנה זה חג ראשי 
תיבות חפצא גברא... אבל לא עושים היום את זה. וגם רבי חיים קנייבסקי שליט"א קורא 
כל התהלים בכל יום מעשרת ימי תשובה. לכן צריך לאחוז דרך אמצעית בזה. פעם היה 
כתוב בספרים של ליוורנו, שבכל יום מימי ראש השנה אומרים כל התהלים פעמיים, 
בלילה לפני השינה קוראים עד מזמור ע"ג שזה התחלת ספר שלישי, ובבוקר יקום 
בהשכמה ויקרא משם עד סוף התהלים, ובמשך היום יקרא עוד פעם תהלים. בסה"כ 
זה שלוש מאות מזמורים, כמנין "כפר" כל יום. אבל מורנו ורבנו רבי כלפון ע"ה )ברית 
כהונה מערכת הרי"ש אות ח"י( כתב שלא כדאי לעשות את זה, כי אדם קורא מהר ולא מבין 

בתהלים כלום. אדם גומר את התהלים בשעה וחצי, או לכל היותר בשעה וארבעים 
דקות. לי לוקח כל התהלים מאה דקות, ולפעמים כשאני קורא לאט לאט לוקח לי 
שעתיים, וזה הכי טוב. אבל למה אתה מבלע את התהלים?! צריך לטעום את המזמורים 
ולקרוא בתחנונים. לכן אדם יקרא ביום הראשון תהלים פעם אחת, וביום השני יקרא 
תהלים פעם שניה. ובשני הימים ביחד יש לו "כפר". ויש לי רמז יפה לזה, "ממעמקים 
קראתיך ה'", המלה מעמקים עולה בגימטריא שלוש מאות, שצריך לקרוא את התהלים 
פעמיים מעומק הלב, ואם אתה קורא במהירות זה לא שוה כלום. לכן אי אפשר לבטל 
את הלימוד הזה. הרב עובדיה ע"ה זה משהו אחר לגמרי, כי היו לו שאלות מסובכות 
של עגונות וממזרות וכדו', וכל המדינה כולה היתה על הכתפיים שלו, לכן היה מוכרח 
ללמוד כל הזמן. אבל אנחנו לא אנשים כאלה, וצריכים לקרוא את התהלים פעם אחת 
כל יום. מקסימום תגמור כל התהלים בשעתיים, וישאר לך זמן ללמוד גמרא, או כל 

דבר שאתה נמשך אליו, כמו ספר המדות של רבי נחמן ומה שתרצה.

לא לבזבז את הזמן בכלל
האדמו"ר רבי יוסף יצחק מליובאוויטש ח.  אבל לא לבזבז את הזמן בראש השנה. 

אומר שכל רגע פנוי צריך לומר תהלים )אגרות קודש שלו ח"ד עמ' קל"ב(. מגן אברהם )סימן 
תקפ"ג סק"ו( כותב: "היושב בטל כישן דמי", כי כתוב בירושלמי "מאן דדמיך בריש שתא 

, כלומר מי שישן ביום ראש השנה גם המזל שלו ישן איתו. לכן לא כדאי 
5
דמיך מזליה"

להאריך הרבה בלילה בסימנים של "יהי רצון", אלא לומר את זה כל המסובין ביחד. וגם 
אח"כ קוראים משניות וזוהר ופיוטים מאוחר וקמים בבוקר מאוחר. ולכן עדיף בלילה 
לקרוא את המשניות ורק קטע אחד מהזוהר, ושאר הקטעים לקרות ביום. בזה אדם 
יוכל לקום לפני עלות השחר, ואם לא קם לפני עלות השחר לפחות לפני הנץ החמה. 

ויתפלל כמה שיותר מוקדם, בלי לבזבז זמן בכלל.

אמירת הווידוי בין התקיעות
שבוע שעבר אמרתי שיש הוכחה מהמשנה ברורה שתופס כמו דעת רב האי גאון, ט. 

שכל התקיעות תשר"ת ותש"ת ותר"ת הכל אמת )עלון הקודם אות י"ד(. שאלו אותי: איפה 
כתוב במשנה ברורה דבר כזה? והעורך של העלון שיחיה עשה לי שלושה סימני שאלה 
על זה... לכן הוספתי שם: "כמו שכתבתי בגליון שו"ת בית נאמן שלי". מה כתוב שם? 
, שאם ראש 
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המשנה ברורה )סימן ת"ר סק"ז( כתב בשם הרב מטה אפרים )סימן תר"א סעיף י"ג(

השנה חל בימי חמישי וששי, ושלחו שליח להביא שופר מעיר אחרת, והוא התעכב הרבה 
והגיע ביום ששי אחרי שהקהל התפללו ערבית של שבת, אבל עוד היום גדול. ואין מי 
שיתקע כי כולם קיבלו שבת. מה עושים? אחד מאותם שקיבלו שבת יתקע תשר"ת תש"ת 
תר"ת, כיון שעוד היום גדול רק שהציבור קיבלו עליהם את השבת, ותקיעה בשבת זה 
איסור דרבנן, "חכמה היא ואינה מלאכה" )ראש השנה כ"ט ע"ב(, ומדין תורה מותר לתקוע 
בשבת, רק שחכמים אסרו את זה. לכן אפשר שאחד יתקע בשופר, אבל יתקע רק תשר"ת 
תש"ת ותר"ת בלבד. ולכאורה איך זה מספיק? והרי לדעת הרמב"ם )פ"ג מהלכות שופר ה"ב( 
לא עשו כלום, כי אם יתקע תשר"ת אולי האמת תש"ת או תר"ת, וא"כ צריך לעשות 
שלוש פעמים לכל אחד ויהיו שלושים קולות. אלא מוכרח שגם מטה אפרים והמשנה 
ברורה תופסים כדעת רב האי גאון, שתשר"ת ותש"ת ותר"ת שוים כולם. לכן אין בעיה 
לומר את הוידויים בין התקיעות. וכתבתי אצלי עוד סברא בשם מרן הבית יוסף )סימן 
קמ"א(, שאם אדם קורא בלחש שאינו משמיע לאזנו נחשב כאילו קרא במחשבה בלבד. 

לכן כולם קוראים את הוידויים בלחש שלא ישמיע לאזניו, ויוצאים ידי כל הדעות בזה.

אכילת דגים בראש השנה
לגבי דגים בראש השנה, יש ויכוח בפוסקים בזה. אנחנו לא אוכלים דגים, כי מרן הרב י. 

חיד"א )ברכי יוסף סימן תקפ"ג אות ה'( כתב בשם הרשב"ץ )חידושי ראש השנה דף ל"ב ע"א( שלא 
אג  דָּ )י"ג ט"ז( כתוב "מביאים  לאכול דגים בראש השנה, כיון שבפרק האחרון בנחמיה 
. אבל במקומות אחרים 
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וכל מכר", זה לשון דאגה, ואסור להיות דואגים בראש השנה

לא חוששים לזה. האשכנזים לא אוהבים ראש כבש ואוכלים ראש דג, וגם המרוקאים 
והתוניסאים אוכלים דגים ואומרים "שנפרה ונרבה כדגים". ורק הג'רבאים לא אוכלים 
דגים )ברית כהונה מערכת ר' אות י"א(. רבי יוסף משאש ע"ה )שו"ת מים חיים ח"א סימן קפ"ז( כותב: 
לא אכפת לי מדג אחד הטמון בפסוקי נחמיה... כל הדגים בתנ"ך כתובים בלי אל"ף, ורק 
, ושם )ח"ד 
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פעם אחת בלבד כתוב עם אל"ף. אבל יש בידי ספר ארכיאולוגיה תנכי"ת

עמ' 149( הוא מביא מסמך מתקופת חרבן בית ראשון שהיו אוכלים דגים בראש השנה. 

אני אקרא לכם את הלשון שלו: ענין מיוחד עוררה תעודת הסכם לזכויות דייג בכמות 
מסחרית, שנמצאה בארכיון מסויים. מתוך חמשת הדייגים שערכו את ההסכם, לפחות 
שלושה מהם זוהו כבעלי שמות יהודיים. ההסכם נחתם בכ"ה באלול, חמשה ימים לפני 
ראש השנה, ובו הם קנו את הזכות לדוג באזור, החל מאותו יום עד ט"ו בתשרי, והוא 
. דייגים 
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היום הראשון של חג הסוכות, עם אופציה להארכת הזכות לכל ימי חול המועד

5.  הירושלמי הזה אינו לפנינו, והרבה מאמרים בירושלמי שהובאו בראשונים ואינם לפנינו.
רבי אפרים זלמן מרגליות. כל דבריו כמו מרגליות, העיון ישר והסגנון ברור, ומביא כל ספרי  זה    .6
החכמים ספרדים ואשכנזים והכל. "שערי תשובה" על אורח חיים, התחיל בו אחיו רבי חיים מרדכי 
מרגליות והוא סיים אותו. הוא מזכיר כל הזמן את הרב חיד"א בברכי יוסף ומחזיק ברכה ושלמי צבור 

)ועוד( מהסימן שהוא מתחיל שם. 

7.  מטעם זה לא כדאי להביא "אקווריום" מתנה לראש השנה, כי הדגים לא יוכלו להחזיק מעמד שם. 
פעם הביאו לנו אקווריום, ובאותה השנה סבלתי הרבה. חלק מהדגים ואולי מחציתם מתו בלילה הראשון, 
כפרת עוונות. אדם לא צריך להביא דברים שיש חשש בהם. הפסוק בקהלת )ט' י"ב( אומר: "כדגים שנאחזים 

במצודה רעה וגו' כהם יוקשים בני האדם לעת רעה כשתפול עליהם פתאום".
8.  יש אומרים לי: איך אתה קורא בספרים כאלה? אבל קודם כל כתב אותם ראש ישיבה, מחבר ספרי 
הלכה, ותלמיד חכם גדול. וגם הספרים האלה מביאים יראת שמים ומחזקים את האמונה. כמה דברים 
שכתובים בתנ"ך, ואתה מתפלא: מה השמות המשונים האלה כמו "נרגל שראצר" )ירמיה ל"ט ג'(?! והנה 

מוצאים אותם בחרסים וכל מיני דברים כאלה.
9.  לא ידעתי מה זה "אופציה". פעם חתמתי הסכם עם מישהו שהשכיר לנו דירה ברחוב חזון איש בבני 
ברק, וכתב שם הרבה את המלה "אופציה". זה עושה רק כאב ראש. במקום לכתוב "אפשרות" כותבים 
אופציה, כי צריך מלה לועזית שתתן לנו מתיקות בלשון... אי אפשר "שנה טובה ומתוקה" בלי לועזית...

בזכותך! עוד אנשים יזכו ללמוד ב'בית נאמן'
לתרומות והנצחות 08-6727523 או 052-7130554

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

 לע"נ אבי הישיבה הרה"צ רבי בנימין הכהן בן מבירכה זצ"ל.

דברי התורה בעלון יהיו לרפואת מרת שולמית ברכה טובה תחי' בת הרבנית אסתר )חיה( לויזה ע"ה.



השבוע השיעור נמסר ע”י הגאון הגדול רבי אליהו בנימין מאדאר שליט”א מרבני הישיבה

“ויהי נועם וגו’ יושב בסתר וגו’” שבע פעמים
שבוע	טוב	ומבורך.	בשורות	טובות	לכם	ולנו	ולכלל	ישראל	בחיי	דמרן	ראש	הישיבה,	ה’	א. 

יאריך	ימיו	בטוב	ושנותיו	בנעימים,	בבריאות	איתנה	ונהורא	מעליא.	ויקוים	בו	הפסוק	)תהלים	
צ”א,	ט”ז(:	“אורך	ימים	אשביעהו	ואראהו	בישועתי”.	אמן.	ידועה	הסגולה	שכתב	רבנו בן איש 
חי ע”ה )ש”א	פרשת	וישב	הלכות	חנוכה	הלכה	כ”ג(	שאחרי	הדלקת	החנוכה	ראוי	לומר	שבע	פעמים	
“ויהי	נועם”,	ומזמור	“יושב	בסתר	עליון”.	ויש	שהסתפקו	בכוונת	הרב	בן	איש	חי,	האם הפירוש 
הוא שיאמר שבע פעמים פסוק “ויהי נועם”, ופעם אחת מזמור “יושב בסתר”, או לומר את כל 
המזמור שבע פעמים?	יש	חכמים	בדורנו	שהבינו	כמו	הפירוש	הראשון,	לקרא	שבע	פעמים	
את	הפסוק	“ויהי	נועם”	ומזמור	יושב	בסתר	פעם	אחת.	אבל	מרן ראש הישיבה כתב )בהערותיו	
לבא”ח	שם( שהפשט הוא שיאמר פסוק “ויהי נועם” ומזמור “יושב בסתר” שבע פעמים. הכל שבע 
פעמים. פעם	אחר	פעם.	וככה	נוהגים	בישיבה.	הרב	הוסיף	שהמקור	של	הרב	בן	איש	חי	הוא	
מדברי	רבנו חיים פלאג’י	בספר	מועד	לכל	חי	)סי’	ז”ך	אות	י”ג(,	ושם	הוא	לא	הזכיר	בכלל	מזמור	
יושב	בסתר	עליון,	אלא	כתב	לומר	רק	פסוק	“ויהי	נועם”.	וכי	הכוונה	להגיד	ויהי	נועם	לבד?!	
הרי	הרב	בן	איש	חי	כתב	לומר	גם	יושב	בסתר.	ומוכרח	שהוא	הבין	שמה	שכתוב	לומר	“ויהי	
נועם”	שבע	פעמים	הכוונה	ביחד	עם	יושב	בסתר.	ולעניות	דעתי	יש	להביא	לזה	עוד	ראיה.	
רבי	חיים	פלאג’י	עצמו	כותב	בספר	מועד	לכל	חי	במקום	אחר	בעניין	אחר	)בסי’	כ”ח	אות	כ”ג(,	
לומר	“ויהי	נועם”,	ולכפול	את	הפסוק	האחרון.	ואם	כשהוא	כותב	לומר	“ויהי	נועם”	הכוונה	
לומר	רק	“ויהי	נועם”	לבד,	מה	שייך	בו	פסוק	אחרון,	זה	פסוק	אחד.	אלא	ודאי	כוונתו	לומר	את	
המזמור	כולו,	וקוראים	לכל	המזמור	“ויהי	נועם”	וכופלים	פסוק	אחרון	“אורך	ימים	אשביעהו”.	
אז	גם	כשהוא	אמר	לגבי	חנוכה	לומר	“ויהי	נועם”,	זה	כולל	את	הכל.	וככה	אנחנו	נוהגים,	לומר	
את	כל	המזמור	כולו.	ומה הענין לומר את זה?	כידוע	שהביאו	האחרונים	)המג”א	סי’	רצ”ה(	בשם	
מהר”ם  )סי’	רנ”ח(	בשם	 תשב”ץ קטן  )סי’	תצ”ו(	שהביא	דברי	 מהרש”ל  תלמיד  הרב מטה משה 
מרוטנברג	שפסוק	“ויהי	נועם”	עם	מזמור	“יושב	בסתר	עליון”,	כולל	הפסוק	האחרון	“אורך	
ימים	אשביעהו”	פעמיים,	יש	בו	קכ”ט	תיבות.	ועם	הכולל	זה	ק”ל	-	מאה	ושלושים	תיבות	כמנין 
הכהנים.	החשמונאים	הרי	היו	כהנים	כידוע,	והם	הלכו	ונלחמו	ונצחו	בעזרת	ה’	יתברך	על	ידי	
כח	המזמור	הזה.	ובמזמור הזה אין אפילו אות זי”ן אחת, לומר שמי שאומר את המזמור הזה, 
לא ישלוט עליו כלי זין.	לא	חרב,	לא	חנית,	לא	כדור,	לא	רובה,	ולא	שום	דבר.	לכן	מצוה	וסגולה	
טובה	לומר	את	זה.	וק”ל זה גם כן חמשה חסדים.	שם	הוי”ה	הוא	חסד	כנודע,	כי	שם	אלקים	
הוא	רומז	למדת	הדין,	ושם	הוי”ה	רומז	למדת	הרחמים	)עיין	ברכות	דף	ס’	סוף	ע”ב(.	והוי”ה	בגימ’	
עשרים	ושש,	כפול	חמש	זה	מאה	ושלושים.	זה	חסדים	של	ה’	יתברך.	וזו סגולה טובה לומר 
את המזמור תמיד.	באופן	כללי	כדאי	לומר	את	זה	בזמנים	של	מלחמה	חלילה	או	צרה	או	בעיה.	
המזמור	הזה	נקרא	)שבועות	דף	ט”ו	ע”ב(: “שיר של פגעים” ו”שיר של נגעים”.	ושם	נאמר	)תהלים	
צ”א,	ז’(: “יפול מצדך אלף ורבבה מימינך, אליך לא יגש”.	בורא	עולם	מבטיח	שלא	יגשו	לאדם	
דברים	לא	טובים.	ולכן נוהגים להגיד את זה בקריאת שמע שעל המטה.	חוץ	ממצות	קריאת	
שמע	שאומרים	על	המטה,	יש	עוד	פסוקים	שנוהגים	לומר.	והמטרה	שלהם	היא	כדי	להינצל	
מהפגעים	והמזיקים	ששולטים	בלילה12.	והדבר ראוי ונכון לכל אחד לומר את זה. בפרט עכשיו 
במצב שאנחנו נמצאים בו, כדאי לקרא את המזמור הזה מידי פעם.	ובזמנו	מרן ראש הישיבה 
)ח”א	סי’	ר”ד(	שהיתה	בזמנו	את	המלחמה,	והוא	אמר	 החזון איש  הביא	שככה	כתוב	באגרות	

לקרוא	את	המזמור	הזה.	זה	מזמור	חשוב	שכדאי	שאדם	יהיה	רגיל	בו.

הדלקת נר חנוכה כשהוא לבדו
יש	עוד	כמה	פרטים	בהלכות	חנוכה	שמרן	שליט”א	אמר	למסור.	יש	מחלוקת	ידועה	בפוסקים	ב. 

מה	הדין	אם אדם נמצא לבדו, האם ידליק את נרות חנוכה בברכה או לא?	הרי	עיקר	מצוות	חנוכה	
זה	לפרסם	את	הנס,	וחכמים	תקנו	)שבת	דף	כ”ב	ע”א(	שידליק	נר	חנוכה	בפתח	ביתו	מבחוץ,	כדי	
שיהיה	פרסום	הנס.	זה	עיקר	המצוה.	וידוע שבמשך הדורות נהגו הרבה להדליק בפנים מכל 
מיני סיבות. יש טעם שפחדו מהגוים.	היו	במקומות	שהגוים	הרשעים	עשו	להם	בעיות,	אם	
רואים	דבר	כזה,	היו	מתנפלים	עליהם	ועושים	להם	צרות.	ויש	שפחדו	מהגנבים.	ויש	מקומות	
שהיה	רוחות	סערה,	ולא	היה	אפשר	להדליק	בחוץ,	וכן	הלאה.	במשך	הדורות	הדליקו	בפנים,	
וסמכו	על	מה	שאמרו	בגמ’	)שם(	“בשעת	הסכנה	מניחו	על	שלחנו	ודיו”.	אז	מי שמדליק בחוץ, 

12.  אדם	הולך	לישון	בלילה,	הנשמה	עולה	למעלה	לתת	דין	וחשבון	על	מפעלה,	על	כל	מה	שעשתה	
במשך	היום,	ויכולים	המזיקים	חלילה	להזיק	לה,	ועל	ידי	שרואים	כמה	וכמה	דברים	שאנחנו	אומרים,	
אנחנו	ניצלים	מכל	מיני	מרעין	בישין.	אבל	כשקוראים את המזמור הזה בקריאת שמע, לא קוראים 
כי הענין  )פסוק	ט’(.	ולמה	לא	גומרים	את	המזמור	כולו?	 את כולו. אלא רק עד “כי אתה ה’ מחסי” 
בקריאת שמע שעל המטה לקרא מספר ששים. ועד אותו קטע – “כי אתה ה’ מחסי” יש ששים תיבות. 
אנחנו	אומרים	בקריאת	שמע	שעל	המטה	את	הפסוק:	“הנה	מטתו	שלשלמה	ששים גבורים	סביב	
לה	מגבורי	ישראל”	)שיר	השירים	ג’,	ז’(,	ששים	גבורים	סביב	למטה	כדי	להינצל	מהמזיקין.	לכן	אנחנו	
קוראים	כמה	וכמה	דברים	שיש	בהם	ששים.	פסוקים אלה “הנה מטתו” וגו’, יש בהם עשרים תיבות, 
חוזרים עליהם ג”פ סך הכל ששים.	וכן	מהמזמור	הזה	“יושב	בסתר	עליון”	אומרים	ששים	תיבות.	
ואנחנו	קוראים	גם: “אנא בכח גדולת ימינך תתיר צרורה” שיש שם שש תיבות בכל אחד, שש כפול 
שבע זה ארבעים ושתים. ואנחנו קוראים כנגד כל לילה את אותו קטע שלוש פעמים. שלוש פעמים 
כפול שש זה שמונה עשרה. שמונה עשרה ועוד ארבעים ושנים, זה ביחד ששים.	ואנחנו	אומרים	
גם ברכת כהנים: “יברכך ה’ וישמרך, יאר ה’ פניו אליך ויחונך, ישא ה’ פניו אליך וישם לך שלום”, וגם 
שם יש ששים אותיות.	כל	זה	כדי	שיהיה	לנו	שמירה.	וראוי	לכל	אחד	לקרא	קריאת	שמע	על	המטה	
כמו	שצריך,	לא	חצי	קריאת	שמע,	או	מעט	מזה.	נכון שעל פי ההלכה קורא אפילו פרשה ראשונה 
ודיו )סי’	רל”ט	ס”א(,	אבל אף על פי כן אם אדם רוצה שמירה טובה, אומר רבנו האר”י )שער	הכוונות	דף	
נ”ג	ע”א( שזה תיקון גדול לומר את כל הנוסח. וגם לנשים ראוי לקרא את כל מה שנאמר בסידור. כל	

הסדר	הזה	שתקנו	חכמים,	יש	בו	ענין,	ויש	בזה	שמירה	טובה.

פשוט שיכול להדליק בחוץ גם אם הוא לבד, כי יש פרסום 
הנס לעוברים ושבים.	אבל	אדם שמדליק בפנים, והוא לא 
יכול להדליק בחוץ והוא נמצא לבדו, האם בכל זאת ידליק 

בברכה או לא? ידוע	מה	שהרב	בן	איש	חי	כתב	)ש”א	פרשת	וישב	הלכות	חנוכה	אות	ז’(	שאם	אדם	חזר	
לביתו	בערב	מאוחר,	ובני	ביתו	ישנים,	יעיר	את	בני	ביתו.	“ודי	בשנים	ניעורים”.	והרב	הסביר	
)עיין	בהערות	מרן	שליט”א	לבא”ח	שם(	ש”די	בשניִם	ניעורים”	הכוונה	הוא	ועוד	אחד,	זה	גם	נקרא	
שנים	ניעורים.	אבל	השאלה	היא	אם	הוא	נמצא	לבדו,	האם	הוא	יכול	להדליק	או	לא?	יש	בזה	
שלש	דעות.	דעת מרן רבנו עובדיה יוסף זצ”ל )חזון	עובדיה	חנוכה	עמ’	ס”ד( שרשאי להדליק לבד 
אפילו בשעה מאוחרת.	טוב שיעיר אחרים, אבל זה לא מעכב.	המצוה	היא	לפרסם	את	הנס.	אם	
הוא	יכול	לפרסם	אותה	לאחרים,	הנה	מה	טוב.	אם	הוא	לא	יכול	לפרסם	-	יפרסם	לעצמו,	זה	גם	
כן	בסדר.	הוא	רשאי	להדליק	לבדו,	אפילו	בעשר	-	שתים	עשרה	בלילה.	ומורנו הרב הגאון רבי 
משה לוי זצ”ל דעתו )בשו”ת	תפלה	למשה	ח”ב	סי’	מ”ט( שאם הוא מדליק בזמן, אז הוא יכול להדליק 
אפילו לבדו. ואם הוא מדליק יותר מאוחר	-	אחרי	הזמן	-	אז לכתחלה צריך שיהיה מישהו אתו. 
והסברא	שלו	היא	כי	בזמן	חכמים	שתקנו	את	המצוה	להדליק,	ודאי	שהתכוונו	שגם	אם	אדם	
נמצא	לבד	)יש	אנשים	גרים	לבד,	כמו	אדם	רווק	שגר	לבד,	או	שמאיזו	סיבה	הוא	נמצא	באיזה	מקום	שאין	
בני	ביתו	אתו(	והוא	רוצה	להדליק,	יוכל	להדליק.	וכי	הוא	לא	יקיים	את	המצוה?	יכול	לקיים	את	
המצוה.	אז	חכמים	תקנו	לכלל	ישראל,	לא	משנה	יש	לו	משפחה	או	אין	לו	משפחה,	הוא	יכול	
להדליק.	אבל	כשהוא	מדליק	אחרי	הזמן,	כבר	צריך	שיהיה	פרסום	הנס	לאחרים,	ויעיר	מישהו	
שיהיה	אתו,	או	שיקרא	לאיזה	שכן.	כי	מדברי	כמה	ראשונים	מבואר	שאין	להדליק	אא”כ	בני	
ביתו	ערים	ומתפרסם	אצלם	הנס.	עש”ב.	ולהבדיל	בין	החיים	דעת מרן ראש הישיבה שליט”א 
)בירחון	או”ת	כסלו	תשע”ד	סי’	ל”ה	אות	ג’( שבכל אופן יעיר אחרים.	כי	עיקר	המצוה	הוא	פרסום	
הנס	לאחרים.	אי	אפשר	לפרסם	את	הנס	רק	לעצמו.	פעם	שתקנו	את	המצוה,	היו	מדליקים	
בחוץ,	אז	ודאי	היה	פרסום	הנס.	ולדעת הרב הפרסום הוא בין ליהודים בין לגוים, גם כשאדם 
נמצא בין גוים הוא יכול לפרסם את הנס לאחרים. אבל אם אף אחד לא נמצא לידו, והוא מפרסם 
לעצמו זה לא מספיק בשביל לברך על זה.	וכי	תקנו	ברכה	לפרסם	את	הנס	לעצמו?!	הרי	הוא	
יודע	שיש	חנוכה.	כשהוא	בא	להדליק,	הוא	ודאי	יודע	שיש	חנוכה.	הנס	אצלו	מפורסם,	ובכל	
זאת	אתה	אומר	לו	תדליק	כדי	שעוד	מישהו	יראה	את	זה.	לכן לא מספיק שיהיה לבדו, אלא 
צריך שיעיר אחרים. בין אם זה בזמן ובין אם זה אחרי הזמן. בכל אופן צריך שיהיו אחרים.	אם	
הוא	מדליק	בחוץ	או	כלפי	חוץ,	עד	שעה	מאוחרת	בלילה	יש	אנשים	עוברים	ושבים,	)ובבני	ברק	
בפרט,	עד	שתים	עשרה	אחת	בלילה	עדיין	אנשים	הולכים	ברחוב(,	ואם	הוא	מדליק	יכולים	לראות	את	
זה,	אז	ודאי	שיכול	להדליק	עם	ברכה	לכל	הדעות.	אבל	אם	הוא	מדליק	במקום	שאין	עוברים	

ושבים,	אלא	הוא	מדליק	בפנים,	ראוי	שיהיה	מישהו	אתו	כדי	שיוכל	לברך.

הטבת הנרות
ועוד	פרט.	בנרות	שבת	ידוע	שהבעל	הוא	מטיב	את	הנרות,	והאשה	מדליקה.	בשבת ]עיקר[ ג. 

מצות נר שבת היא על האשה.	רבותינו	אמרו	)עיין	בבראשית	רבה	סוף	פרשה	י”ז(:	היא	כבתה	אורו	
של	עולם	ע”י	החטא	של	אדם	הראשון,	והיא	מתקנת	את	זה	ע”י	שהיא	מדליקה	נרות	שבת.	
רק	רבנו האר”י	אמר	)שער	הכונות	דף	ס”א	ע”ב( שלהיטיב את הנרות של שבת, ראוי שהבעל יעשה 
בחנוכה, מצות  את זה.	הוא	יטיב	ויסדר	את	הנרות,	והאשה	תדליק	את	הנר	בפועל.	עכשיו	
ההדלקה על הבעל.	“מצות	נר	חנוכה	נר	איש	וביתו”	-	המצוה	עליו,	הוא	בעל	הבית,	הוא	אחראי	
למשפחה,	והוא	צריך	להדליק.	השאלה	היא	אם את הטבת הנרות תעשה אותה האשה או יעשה 
אותה הבעל. אז	מרן שליט”א אומר שנראה ששניהם שוים בזה,	ואולי כדאי שיהיה גם לאשה 
חלק במצוה, לכן יתן לה להיטיב. וככה משמע קצת מדברי הבן איש חי )בהלכות	חנוכה	אות	ח’( 
שהאשה תיטיב.	וכן	כתב	הגאון ר’ חיים פלאג’י	במועד	לכל	חי	)סי’	ז”ך	אות	כ”ה(.	וככה נוהגים 
אצלנו שהאשה מכינה.	וגם	בגלל	שהבעל	טרוד,	הוא	בא	מהלימודים	או	מהעבודה,	לא	תמיד	
הוא	יכול	להכין	את	הנרות	לפני	שיגיע	הזמן,	אז	האשה	מכינה,	וככה	יהיו	שניהם	במצוה.	הרי	
המצוה	לא	מוטלת	רק	על	הבעל,	אלא	גם	על	האשה	ועל	כל	המשפחה.	נר	איש	וביתו	פירושו	
שכל	בני	הבית	מצווים	בנר	אחד	לכל	בני	הבית,	אז	האשה	תיטיב	את	הנרות,	והאיש	ידליק.	
ואם	לא	הסתדר	לאשה	לסדר	את	הנרות,	שהוא	יעשה	את	זה.	העיקר	שלא	יריבו,	ויעשו	את	

המצוה	בשלימות	כמו	שצריך.

להתפלל על ]ה[נסים
עוד	הערה	שהרב	מביא	כאן.	בתפלה	ובברכת	המזון	תקנו	לנו	חכמים	לומר	“על	הנסים”.	אם ד. 

אדם לא אמר על הנסים, אינו חוזר כידוע. זה לא מעכב, בכל התפלות, וכל שכן בברכת המזון. 
אם	לא	אמר	על	הנסים,	אינו	חוזר.	וכתוב	בהלכה	)ש”ע	סי’	קפ”ז	ס”ד	וסי’	תרפ”ב	ס”א	בהגהה( שאם 
אדם לא אמר “על הנסים” בברכת המזון, הוא יכול לומר את זה בהרחמן: “הרחמן הוא יעשה 
עמנו נסים ונפלאות כשם שעשה לאבותינו בימים ההם בזמן הזה”, ויגיד את כל הנוסח – “בימי 
מתתיה בן יוחנן” וכו’. והרב	מביא	שיש	שואלים,	איך אתה אומר “הרחמן הוא יעשה עמנו נסים 
ונפלאות”, הרי אמרו רבותינו )שבת	דף	ל”ב	ע”א( שאדם לא ילך למקום סכנה, שאין עושים לו נס. 
ואם עושים לו נס, מנכין לו מזכויותיו.	אנחנו	לא	רוצים	לחיות	בנסים.	אנחנו	מחפשים	שיהיו	
לנו	נסים?!	אנחנו	רוצים	שבדרך	הטבע	בורא	עולם	ישמור	עלינו,	לא	מתפללים	לה’	שיהיה	
נס.	אז	איך	כאן	אנחנו	אומרים	“הרחמן	יעשה	לנו	נסים	ונפלאות	כשם	שעשה	לאבותינו”?	
והרב	מתרץ	שאדם	פרטי	לא	רוצה	להצטרך	לנס.	אבל	כשמתפללים על כלל ישראל, אנחנו 
רוצים שיהיו נסים.	אדרבא,	שיהיה	נס	לכללות	עם	ישראל.	אנחנו	צריכים	נסים,	ובפרט	בשעה	
זו	ובתקופה	כזאת	אנחנו	מתפללים	לה’	שיעשה	נסים	לישראל.	אין	בעיה	להתפלל	על	זה.	
כל	הבעיה	היא	שאדם	מבקש	נס	באופן	פרטי,	אבל	נסים	לעם	ישראל,	אם	זה	בזכות	אבותינו	
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ורבותינו,	או	בזכות	תינוקות	של	בית	רבן,	כל	כך	הרבה	זכויות	יש	לעם	ישראל,	זה	אפשרי.	
אז	אנחנו	מתפללים	שה’	יעשה	עמנו	נסים	כשם	שעשה	לאבותינו	בימים	ההם	בזמן	הזה.	

אותה הארה שהייתה, מתחדשת בכל שנה
מה זה “בימים ההם בזמן הזה”?	פשטות	הדברים	היא	“בזמן	הזה”	-	בתאריך	הזה.	אנחנו	ה. 

נמצאים	בימי	חנוכה,	והחשמונאים	ניצחו	בימים	האלה,	מכ”ה	בכסלו	והלאה	היו	ימים	של	
נסים	לעם	ישראל.	וידוע	מה	שרבנו האר”י	אומר	)ומביא	אותו	הרב	חיד”א.	עיין	בספר	לב	דוד	פרק	
כ”ט( ש”בזמן הזה” הכוונה שבכל שנה ושנה אותה הארה שהייתה באותו מאורע, מתחדשת 
בכל שנה.	אם	זה	בפסח,	החירות	מתחדשת.	אם	זה	בשבועות,	מתן	תורה.	וכן	הלאה.	אז	
בחנוכה	בזמנו	היו	נסים	ונפלאות,	ה’	עשה	נסים	לחשמונאים	הצדיקים,	ומאותה	הארה	
נשאר	ממנה	משהו,	היא	מתחדשת	כל	שנה	ושנה.	כשמגיע	כ”ה	בכסלו	מתחדשת	ההארה	
של	נסי	המלחמה.	“מסרת	גיבורים	ביד	חלשים,	ורבים	ביד	מעטים”.	לכן	אנחנו	מתפללים	

לקב”ה	שגם	כן	יעשה	עמנו	נסים	ונפלאות,	ויראנו	לטובה	אות.	בקרוב	אמן.

יש תקנות חז”ל ויש מנהגים
בחנוכה חכמים ו.  ברשותכם	נאמר	עוד	משהו	בהלכה	שנוגע	לחנוכה	ולכל	השנה	כולה.	

דברים שאנחנו עושים כל אחד.	זה	דברים	של	ההלכה,	ויש	דברים	של	 תקנו לנו שלושה 
מנהגים.	עיקר	ההלכה	בחנוכה,	שאנחנו	צריכים	להדליק נרות חנוכה,	בכל	לילה	נר	אחד.	ויש	
גם	“מוסיף	והולך”	למהדרין	)ראה	שבת	דף	כ”א	ע”ב(.	ויש	לנו	לומר הלל שלם,	אנחנו	אומרים	
הלל	עם	ברכה	בכל	ימות	החנוכה.	וידוע	מה	שאומר	הבן	איש	חי	)ש”א	פרשת	וישב	הלכות	חנוכה	
הלכה	כ”ח(	להיזהר	בהלל	הזה	לומר	אותו	בשמחה	ובטוב	לבב,	שהרי	אפילו	בפסח	שזה	חג	
חרותנו,	והוא	חג	מן	התורה,	אנחנו	לא	אומרים	הלל	שלם	רק	יום	אחד.	)בלילה	הראשון,	ובחג	
הראשון	ביום	וזהו(.	אבל	אחר	כך,	בכל	חול	המועד	ובחג	השני	לא	אומרים	הלל	שלם.	ואילו	
כאן	שמונה	ימים	אומרים	הלל	שלם	עם	ברכה.	אלו	ימים	חשובים.	זה	ההלל	להודות	לקב”ה.	
צריך	להיזהר	בזה.	וגם	תקנו	לנו	לומר “על הנסים”,	גם	בתפלה	וגם	בברכת	המזון13.	]ועוד	

תקנו	לצבור	לקרא	בס”ת	בכל	יום[.	זה	דברים	שתקנו	לנו	חכמים	לעשות.

ויש	דברים	שהם	מנהג	שנהגו	במשך	הדורות,	היום	פשט	המנהג	לאכול	סופגניות,	ולאכול	ז. 
מאכלי חלב,	ויש	מוסיפים	עוד	לשחק	בסביבונים	ולעשות	כל	מיני	דברים...	בחוץ	לארץ	לא	
קשת.	אפילו	מאכלי	חלב	שאמנם	זה	מובא	 הכירו	את	הדברים	האלה,	לא	סביבונים	ולא	
ברמ”א	)סי’	תר”ע	ס”ב(	והרב	בן	איש	חי	מביא	את	זה	)הלכה	כ”ד14(,	בחוץ לארץ לא היו רגילים 
הרבה במאכלי חלב, וזו לא חובה לאכול. מי שלא אוכל חלב לא עושה עברה. זה לא כמו מי 
יש	הרבה	שלא	אוהבים	חלב	ולכן	לא	עושים	 שלא יאמר הלל, שעובר על תקנת חכמים. 

זאת,	ובאמת	אין	חובה	לאכול.	

הפרשת חלה מעיסה שמטגנים אותה. ומה ברכת המאכל? 
ויש	הרבה	שאוכלים	סופגניות.	הטעם	הפשוט	שאוכלים	אותן	הוא	מפני	שמטגנים	אותן	ח. 

בשמן,	ונס	החנוכה	נעשה	על	ידי	השמן.	כי	כידוע,	השמן	שמצאו	לא	הספיק	אלא	ליום	אחד,	
ונעשה	ממנו	נס	והספיק	לשמונה	ימים.	לפני	שנדבר	קצת	על	הסופגניות	האלה,	צריך	לדעת	
שהיום יש סופגניות שהם אפויות ואינן מטוגנות. ואלה דינן לא כמו סופגניות רגילות, אלא 
דינן כמו עוגה רגילה לכל דבר. והאמת,	שאין	טעם	לאכול	אותן	בחנוכה,	אם	הן	אפויות	זה	
כמו	לאכול	עוגה,	ואין	שום	טעם	לאכול	אותם	בחנוכה.	כי	כל	מה	שאוכלים	סופגניות	בחנוכה	
הוא	זכר	לשמן,	אם	אין	שמן	אז	בטל	הטעם...	אבל	אנשים	כבר	אוכלים	סופגניות,	אז	אוכלים	
הכל...	על כל פנים צריך לדעת לגבי הסופגניות האלה כשהן מטוגנות, מה דינן לעניין ברכה 
ראשונה וברכה אחרונה ולעניין ברכת הפרשת חלה וכדומה.	ידועה	מחלוקת	הפוסקים	
הראשונים,	בין רבנו תם )בפסחים	דף	ל”ז	ע”ב	ד”ה	דכ”ע( לרבנו שמשון )פ”ק	דחלה	מ”ה( והרמב”ם 

13.  אבל	האמירה הזאת לא מעכבת.	אמנם	צריכים	לשבח	את	ה’,	ולכן	תקנו	לומר	“על	הנסים”,	
אבל	בגלל	שזה	מדרבנן	ואינו	מן	התורה,	זה	לא	מעכב.	זה	לא	כמו	ראש	חודש.	אדם שלא אמר 
יעלה ויבא בראש חודש חוזר. בלילה אינו חוזר בגלל שאין מקדשים את החודש בלילה )ברכות	דף	ל’	
ע”ב(,	אבל בשחרית ומנחה חוזרים.	למה?	כי	זה	דאורייתא.	וכ”ש	שבת	או	יו”ט	שזה	גם	כן	מצוה	מן	
התורה.	)אמנם	הזכרת	מעין	המאורע	בתפלה	זה	מדרבנן	ולא	מן	התורה.	אבל	הימים	עצמם	הם	מדאורייתא,	
ולכן	חכמים	תקנו	לנו	להזכיר,	ואם	לא	אמר	חוזר(.	מה	שאין	כן	חנוכה	ופורים	שהם	ימים	של	תקנת	
חכמים,	ואינם	מן	התורה,	לכן	אף	שלכתחילה	אנחנו	אומרים	“על	הנסים”	וצריך	להיזהר	בזה,	כי	
זה	נתקן	לשבח	ולהלל	את	ה’,	וכמה	שנודה	לקב”ה	אינו	מספיק,	אבל	אם	אדם	לא	אמר	אינו	חוזר.	
)בשו”ת	יבי”א	ח”ב	חאו”ח	סי’	ל”ד(	דן	לגבי	אדם	שנמצא	ב”על	הנסים”,	ורואה	 ומרן הרב עובדיה 
אם הוא יגיד את כל הנוסח של “על הנסים”  שהחזן	מתחיל	את	החזרה	ועומד	להגיד	קדושה.	
לכאורה	זה	 )ובפרט	בחנוכה(, הוא לא יספיק להגיד קדושה. האם יוותר על “על הנסים”?  הארוך 
רק	מדרבנן,	וזה	לא	כ”כ	חובה,	כי	בדיעבד	איננו	חוזר.	אז	אולי	יוותר	עליו	כדי	להספיק	קדושה?	
הרי	הקדושה	מעלתה	גדולה.	ולפי	הזוהר	)פרשת	תרומה	דף	קל”ג	ע”א(	בקדושה	שהאדם	אומר	הוא	
מקיים	מצוות	“ונקדשתי	בתוך	בני	ישראל”	)ויקרא	כ”ב,	ל”ב(,	אז	זה	דבר	גדול.	אם	כן	אולי	כדאי	
לדלג	על	“על	הנסים”?	המסקנא של הרב היא לא לדלג.	“העוסק	במצוה	פטור	מן	המצוה”	)סוכה	
דף	כ”ה	ע”א(.	עכשיו	אתה	עוסק	בזה	ואל	תעזוב	את	זה.	נכון	שזה	אולי	מצוה	פחותה	כביכול,	אבל	
סוף	סוף	אתה	עוסק	במצוה,	ולא	עושים	חשבונות	כאלה.	]ואפילו לקצר את הנוסח, כתב הרב שלא 
לקצר	ושכ”כ	בשו”ת	מעט	מים[.	אתה	עכשיו	נמצא	שם,	תגיד	“על	הנסים”	בכוונה.	אם	הספקת	

קדושה	–	הספקת,	ואם	לא	הספקת	-	לא	הספקת.
14.  ורמז	בזה	רמז	יפה.	הטעם	הפשוט	שאוכלים	מאכלי	חלב	הוא	על	שם	שהאכילה	יהודית	את	
האויב	שהיה	ממלכי	יון,	)אפילו	שזה	לא	היה	בימי	החנוכה,	אבל	היא	נצחה	אותו	על	ידי	מאכלי	חלב(	אז	
אוכלים	מאכלי	חלב.	אבל	הבן	איש	חי	מביא	רמז	יפה	ואומר,	שהיונים	הרשעים	גזרו	גזרות	על	
ישראל,	שלא	לשמור	לא	שבת,	ולא	מילה,	ולא	לקדש	את	החודש.	אז	האות	הראשונה	של	“חלב”	
זה	ח’,	כנגד	האות	הראשונה	של	חודש.	האות	האחרונה	של	חלב	זו	ב’,	זה	כנגד	האות	השניה	של	
שבת	שהיא	ב’.	והאות	ל’	של	חלב	היא	כנגד	האות	השלישית	של	מילה.	כנגד	זה	אוכלים	מאכלי	

חלב.	ואלו	רמזים	יפים.	



)פ”ו	מהלכות	ביכורים	הי”ג(,	מה	הדין	אם	אדם	עושה	עיסה עבה - עיסה גמורה. כמו לחם ממש, 
רק שאיננו אופה אותה בתנור, אלא הוא מטגן אותה בשמן עמוק או שמבשל אותה. האם 
דינה כמו לחם או לא.	במשנה	)חלה	שם(	כתוב:	עיסה	שתחילתה	עיסה	וסופה	סופגנין,	חייבת	
בחלה.	מה	פירוש	המשנה	הזאת?	בזה	נחלקו	רבנו	תם	ורבנו	שמשון.	דעת	רבנו	תם	שכל	
שעשית	עיסה	עבה	שהיא	כמו	לחם	ממש,	אף	על	פי	שבסופו	של	דבר	טיגנת	אותה,	נקרא	
שם	“לחם”	עליו.	לכן	לפי דעתו של רבנו תם מברכים על זה “המוציא לחם מן הארץ”, וגם 
מפרישים מזה חלה עם ברכה.	כי	לחם	איננו	נקבע	על	ידי	אפייה	בתנור,	אלא	הוא	נקבע	על	
ידי	צורת	העיסה	שלו.	אם	העיסה	היתה	לא	עבה	אלא	רכה,	זו	לא	עיסה	של	לחם.	אבל	אם	
העיסה	היא	עבה	ואפשר	לעשות	ממנה	לחם,	אף	על	פי	שבסוף	לא	עשית	לחם	וטיגנת	או	
בישלת	את	זה,	דינה	כמו	לחם	גמור.	ומברכין	המוציא	ומפרישין	חלה	כמו	לחם.	ואילו רבנו 
שמשון )אחד	מבעלי	התוספות( חולק, וככה דעת הרמב”ם ועוד אחרים, וסוברים שלחם פירושו 
רק מה שאפוי בתנור	שנאמר	)ויקרא	כ”ו,	כ”ו(	“ואפו	עשר	נשים	לחמיכם	בתנור	אחד”.	אם	זה	
מבושל	או	מטוגן,	זה	לא	נקרא	לחם.	לחם	פירושו	אפוי	בתנור,	ולפי	שיטתם	אם	אתה	אוכל	
מהעיסה	המטוגנת,	אתה	לא	צריך	להפריש	ממנה	חלה,	כי	על	חלה	כתוב	בפסוק:	“והיה	
באכלכם	מלחם	הארץ	חלה	תרימו	תרומה”	)במדבר	ט”ו	י”ט(.	דהיינו	רק	כשאדם	אוכל	לחם,	
אבל	אם	אדם	אוכל	דבר	שאיננו	לחם	הוא	לא	מפריש	חלה.	וממילא	גם	אי	אפשר	לברך	על	זה	
המוציא	לחם	מן	הארץ,	ודינו	כמו	מעשה	קדרה.	ואת	המשנה	מבאר	ר”ש,	שמתחלה	התכוין	
לעשות	מהעיסה	לחם	אפוי,	ואח”כ	נמלך	וחזר	בו	ועשאו	סופגנין	מטוגנין,	חייב	בחלה.	אבל	
אם	מתחלה	נתכוון	לטגן	את	העיסה,	אינו	מפריש	חלה.	כתבו	הפוסקים,	שלכולי	עלמא	אם	
אדם	אכל	למשל	צלחת	אטריות,	יברך	על	זה	מזונות	ולא	המוציא	לחם	מן	הארץ.	וגם	רבנו	תם	
מודה	באטריות	וכדומה.	למה?	כי	אין	בזה	תורת	לחם	כלל	ועיקר. כל הדיון של הפוסקים זה 
בדבר שהוא עבה כמו לחם רק מטוגן.	מה	שמצוי	הוא,	שיש	מאכל	שנמצא	אצל	התוניסאים	
והוא	נקרא	“פריקסה”.	הפריקסה	עשוי	כמו	לחם	ממש,	בצק	של	לחם	גמור	ורק	שבדרך	כלל	
מטגנים	אותו.	בזה	נחלקו	הפוסקים,	מה	עושים	בהלכה	הזאת.	בשלחן ערוך )סי’	קס”ח	סעיף	
י”ג( מבואר שעיקר הדין הוא כמו דעת רבנו שמשון והרמב”ם והרמב”ן ועוד ראשונים, שהם 
כולם הסכימו שהולכים אחרי האפייה.	אם	זה	נאפה	–	זה	לחם,	ואם	הוא	מטוגן	–	איננו	לחם.	
לכן	במקרה	כזה	לא	צריך	נטילת	ידים	כי	זה	לא	לחם,	ומברכים	על	זה	מזונות	ועל	המחייה	
ולא	צריך	להפריש	ממנו	חלה.	רק שכתוב בשלחן ערוך )שם( שירא שמים יאכל אותו בתוך 
הסעודה, כי אין צורך להיכנס למחלוקת. שהרי	בהרבה	דברים	יש	לנו	מחלוקות	ובפרט	בענייני	
ברכות,	ויש	פעמים	שיש	פתרונות	פשוטים	שאדם	יכול	לצאת	אליבא	דכולי	עלמא.	ולכן	
יאכל	את	זה	בתוך	הסעודה,	ואם	אוכל	את	זה	בתוך	הסעודה	אינו	נכנס	למחלוקת,	כי	ברכת	
“המוציא”	בהתחלה	ופטרת	את	כל	מה	שאתה	אוכל.	תיקח	אפילו	פרוסת	לחם	אחת,	ואחר	
כך	תיקח	מה	שאתה	רוצה,	פריקסה	במקרה	הזה,	וכדומה.	וזה	לחומרא,	אבל	מעיקר	הדין	
אדם	שאין	לו	כח	לאכול	לחם,	או	שאין	לו	לחם	וכדומה	והוא	רוצה	לאכול	פריקסה,	יאכל	
ויברך	על	זה	מזונות	ועל	המחיה.	ואפילו אם יאכל מזה כמות גדולה שנים שלושה וארבעה, 
בכל זאת לא צריך לברך המוציא.	למה?	משום	שזה	מעשה	קדרה	ואין	לזה	תורת	לחם.	זה	לא	
אפוי,	ואין	בזה	קצבה	של	שיעור.	זה	כמו	שאדם	אוכל	אטריות,	יאכל	צלחת	או	שתי	צלחות	
מי שרוצה להחמיר גבי פריקסה - וטוב  אבל	 יברך בסוף רק על המחיה.  וישבע,	בכל	זאת	
אשה שעושה  והוא	הדין	לגבי	חלה,	 להחמיר אם אדם יכול - יאכל את זה בתוך הסעודה. 
בצק של פריקסה למשל, והיא לוקחת קמת בכמות של שיעור חלה שזה	מ”ג	)ארבעים	ושלוש( 
ביצים	וחומש,	בערך	קילו	וחצי15,	ורוצה לעשות מזה ‘פריקסה’ או רוצה לעשות ‘סופגניות’, 
הדין	הוא	שאינה	צריכה	להפריש	מזה	חלה	כי	היא	רוצה	לטגן,	וזה	עיקר	הדין.	אבל	ראוי 
להפריש חלה בלא ברכה, כי מעיקר הדין זה פטור, אבל לחומרא תפריש חלה בלא ברכה. 
אמנם	מרן	בשלחן	ערוך	יורה	דעה	בהלכות	חלה	)סי’	שכ”ט	ס”ג(	הביא	את	המחלוקת	הזאת	
שוב	לגבי	חלה,	ולא	אמר	שם	שירא	שמים	יפריש	חלה	בלא	ברכה.	והגאון	רבי בן ציון אבא 
שאול ע”ה כתב	)שו”ת	אור	לציון	ח”ב	פרק	י”ב	הערה	ה’(	שמרן	חזר	בו	מאורח	חיים	ליורה	דעה.	
כי	באורח	חיים	בהלכות	ברכות	)שם(	מרן	כתב	ירא	שמים	יאכל	בתוך	הסעודה,	ושם	ביורה	
דעה	לא	הביא	את	זה,	א”כ	מוכח	שחזר	בו.	אבל	קצת קשה לומר שמרן חזר בו, יותר נכון 
לומר שהוא סמך על דבריו באורח חיים, או שהוא כתב עיקר הדין. ובדברי	הרשב”ץ	)ברכות	
דף	ל”ח	ע”א(	מבואר	שגם	ירא	שמים	יחמיר	גבי	חלה	שיעשה	לכ”ע,	כגון	שיעשה	עיסה	פחות	
מכשיעור.	וכן	יכול	להפריש	בלי	ברכה,	ובפרט	שאין	בזה	כל	כך	בעיה,	שהרי	מה	זה	חלה?	לא	
צריך	לקחת	כמות	גדולה,	כל שהוא זה פוטר מן החלה, לכן טוב לקחת חתיכת עיסה ולומר 
“הרי זו חלה” ולצאת אליבא דכולי עלמא.	ואם	מרן	חשש	להם	כאן,	למה	לא	נחשוש	שם?	

לכן	מסתבר	שראוי	להחמיר	בזה	בתור	חומרא	ולא	בתור	דין.	

בצק שעומד לטיגון ולוקחת ממנו מעט לאפיה
וצריך	לדעת	עוד	הלכה	בענין	הזה.	אשה שעושה בצק בשביל להכין פריקסה או סופגניות, ט. 

והיא לוקחת מזה קצת לאפות,	היא	לא	רוצה	לעשות	הכל	מטוגן,	כי	זה	לא	בריא	הרבה	
מטוגן,	לכן	היא	רוצה	לקחת	חלק	ולאפות	מאותו	בצק.	אפילו אם במה שאופה אין בו שיעור 
חלה, כגון שהיא אופה חצי קילו או רבע קילו, בכל זאת צריכה להפריש חלה מכל העיסה 

15.  צריך לדעת שקילו וחצי )1.560( שכתוב בספרים בזמננו שמפרישים מזה חלה, זה לא מדויק 
)פ”ו	 לגמרי, כי הכל נמדד לפי השיעור שהרמב”ם מדד לפי הקמח שנטחן מהחיטים של מצרים 
ומהרמב”ם ועד זמננו עברו כמעט אלף שנה, וודאי שהשתנה הקמח ויש  מהלכות	ביכורים	הט”ו(,	
היום הרבה סוגי קמח.	יש	קמח	מלא,	וקמח	חסר...	קמח	שיבולת	שועל,	קמח	שיפון,	קמח	כוסמין,	
הרבה	סוגים.	וזה יכול להשתנות מקמח לקמח בכמה גרמים ואפילו במאות גרמים.	לכן	צריך	לשים	
לב,	למעלה מקילו ראוי להפריש חלה בלי ברכה. ואני	מדבר	בצורה	כללית	על	כל	השנה	כולה,	כי	
אם	היה	לנו	אפשרות	למדוד	בכלי	שיש	בו	מ”ג	ביצים	וחומש	היינו	מודדים	את	השיעור	ורואים	
שזה	בדיוק,	כי	המשקל	משתנה	מדבר	לדבר.	אנחנו הולכים בכל לפי נפח כידוע )עיין	בשו”ת	יחוה	
דעת	ח”ד	סי’	נ”ה,	ושו”ת	בית	נאמן	ח”ג	חיו”ד	סי’	מ”ה(,	וצריך	נפח	של	מ”ג	ביצים	וחומש,	והמשקל	של	
בצורה	 2 ק”ג  הקמחים	משתנה	בין	קמח	לקמח.	אבל	אנחנו	מדברים	על	אשה	שעשתה	למשל	

רווחת	ויש	לה	שיעור.	



ומברכת על הפרשת חלה.	למה?	שמכיון	שאפתה	חלק,	חששו	רבותינו	שמא	תמלך	ותאפה	
הכל.	וממילא	נמצא	שאפתה	שיעור	לחם,	ולכן	צריכה	לברך.	וככה	נהג	מהר”ם	מרוטנבורג	
)כ”כ	בשמו	הטור	ביו”ד	סי’	שכ”ט(	כדי	לצאת	ממחלוקת	רבנו	תם	ורבינו	שמשון,	שהיה	מצווה	לבני	
ביתו	לקחת	חלק	ולאפות,	וכשלוקחים חלק ואופים ממילא הכל מתחייב בחלה.	וכך	פסק	מרן	
בש”ע	)שם	סעיף	ד’(.	ולכן אם אשה עושה בצק רק בשביל טיגון בשמן עמוק בלבד, מן הדין לא 
צריכה להפריש חלה, וטוב שתפריש כל שהוא בלי ברכה. אבל אם לוקחת חלק מזה ואופה, 

מתחייבת בהפרשת חלה עם ברכה.

דין הסופגניה
והנה	בסופגניות יש שתי סיבות לברך עליהם מזונות,	האחת	כי	הן	כמו	עוגה,	ואף	אם	הבצק	י. 

שלהם	עשוי	כמו	לחם	שאינו	מתוק,	מ”מ	כיון	שעשו	אותן	על	דעת	לשים	עליהן	אחר	האפיה	
אבקת	סוכר	ומרקחת	)ריבה(,	ולאכול	אותם	כמו	עוגה,	מברכים	עליהם	מזונות.	)עיין	בברכת	ה’	ח”ג	
פרק	י’	הערה	292(.	והשניה,	כיון	שהן	מטוגנות,	והדבר	תלוי	במחלוקת	הפוסקים	הנזכרת,	שלר”ת	
יש	עליהם	שם	לחם,	ולדעתו	אם	יאכל	מזה	שיעור	גדול	ויקבע	סעודה	עליהן,	יברך	המוציא	
וברהמ”ז.	אבל	לדעת	רוב	הפוסקים	וכן	הלכה	אף אם יאכל כמות גדולה, אינו מברך רק מזונות 
ועל	המחיה.	אבל	השאלה	היא	אם אדם רוצה לאכול אותן בתוך הסעודה, האם רשאי לאכול 
אותן בתוך הסעודה, והאם הוא יברך עליהן או לא יברך עליהן?	ידועה	מחלוקת הפוסקים שכתבו 
לגבי עוגות ועוגיות למיניהן במשך השנה כולה, הרבה פעמים מביאים בשמחות עוגות בסוף 
הסעודה לקינוח, ואדם רוצה לאכול את העוגה, והשאלה היא האם יברך עליה או לא יברך.	אז	
ידוע	שיש	מחלוקת	הראשונים	בדין	פת	הבאה	בכיסנין.	בגמרא	)ברכות	דף	מ”ב	ע”א(	מבואר	שפת	
הבאה	בכיסנין	מברכין	עליה	מזונות.	אבל	השאלה	מה	היא	פת	הבאה	בכיסנין,	ויש	שלושה	
פרושים	ידועים	)עיין	ב”י	סימן	קס”ח(,	או	שזה	נכסס,	או	שזה	מלשון	כיסים	מלא	שקדים	ואגוזים	
ודבש	וכדומה,	או	שזו	עיסה מתוקה	שעשויה	בדבש	וחלב	ושמן	וכדומה.	ומרן	בשלחן	ערוך	
)סי’	קס”ח	ס”ז(	הביא	את	שלושת	הפירושים	האלה,	וכתב	שבכל	האופנים	האלה	מברכים	בורא	
אדם אוכל מהעוגה הזאת בתוך הסעודה, האם יברך מזונות או לא? אז  מיני	מזונות.	עכשיו	
האחרונים כתבו שלא לברך. ומורנו הגאון הרב משה לוי זצ”ל	בברכת	ה’	)שם	סעיף	ע”ו(	מוסיף	
שאפילו אם יהיו כל הפירושים ביחד. כלומר עוגה כזאת שהיא גם נכססת, וגם ממולאת, וגם 
מתוקה, כמו “בקלאווה” שיש בה את כל הדברים האלה, ואדם אוכל אותה בתוך הסעודה, א”כ	
לכאורה	לכולי	עלמא	יברך	על	זה	בורא	מיני	מזונות	גם	בתוך	הסעודה.	וככה	לכאורה	דעת	מרן	
בשלחן	ערוך	באו”ח	)סי’	קס”ח	סעיף	ח’(	לגבי	לחמניות	שמברכים	עליהן	מזונות,	שאם	אוכלים	
בתוך	הסעודה	יברך	מזונות.	אבל	דעת	הרשב”א	שהובא	בב”י	)סי’	קע”ז(	שדבר	שמביאים	אותו	
בתוך	הסעודה,	ואם	נקבע	עליו	סעודה,	מברכים	עליו	המוציא,	לא	מברכים	עליו	בתוך	הסעודה.	
פירוש	הדברים.	אומר	הרשב”א	אם	נטלת	ידיים,	ברכת,	לקחת	לחם	וברכת	המוציא	לחם	מן	
הארץ.	כל	דבר	ששייך	בו	שם	“המוציא	לחם	מן	הארץ”,	הוא	נפטר	בזה.	ועוגה	גם	אם	היא	מזונות	
לכולי	עלמא,	אם	אדם	יקבע	עליה	סעודה16,	הוא	צריך	לברך	עליה	המוציא	לחם	מן	הארץ	
עם	נטילת	ידיים	וברכת	המזון	כמו	לחם	ממש.	ואומר	הרשב”א	שכיון	שבירכת	כבר	המוציא	
בתחילת	הסעודה,	פטרת	כל	מה	ששייך	לקבוע	עליו	סעודה.	וכיון	שכן, לא מברכים על העוגות 
האלה בתוך הסעודה.	ואף	על	פי	שזו	מחלוקת,	הרב	)שם	הערה	288(	הביא	כמה	חברים	לדעת	
הרשב”א	וספק	ברכות	להקל.	והוסיף	)שם	הערה	289(	דקיי”ל	סב”ל	נגד	מרן,	ובפרט	שאפשר	
שאם	מרן	היה	רואה	כמה	ראשונים	עומדים	בשיטת	הרשב”א,	הוא	עצמו	ז”ל	היה	חושש	לו	
שלא	לברך.	ולכן הראוי הוא בכל העוגות למיניהם במשך השנה להשאיר אותן אחרי הסעודה.	
יש	מכוונים	לפטור	אותן	ויש	מכוונים	לא	לפטור	אותן.	אפשר	לעשות	גם	תקנות	אחרות.	
אבל	הנכון	שאחרי	הסעודה	וברכת	המזון	יביאו	את	העוגות	האלה.	ובדרך	כלל	מביאים	את	
זה	בשבתות,	וכך	אתה	מרוויח	גם	ברכה	ראשונה	וגם	ברכה	אחרונה,	וזה	עולה	למאה	ברכות,	
השאלה היא לגבי הסופגניות האלה מה דינם. האם אפשר להביא אותן בתוך  וזה	דבר	טוב.	
הסעודה ולברך עליהן או לא. דעת	הרב ברכת ה’	ע”ה	)שם	סעיף	ע”ז( שאפשר לברך עליהן בתוך 
הסעודה.	משום	שהרי	לדעת	רבנו	שמשון	והרמב”ם	והרמב”ן	שהזכרנו	שמברכים	עליהן	בורא	
מיני	מזונות,	אין	עליהם	שם	פת,	ואפילו	אם	תאכל	כמות	גדולה,	לא	מברכים	עליהם	“המוציא	
לחם	מן	הארץ”,	וממילא	לא	שייך	לומר	את	הסברא	של	הרשב”א.	כי	הרי	הוא	סובר	שבברכת	
“המוציא	לחם	מן	הארץ”	פטרת	את	זה.	אבל	הרי	כאן	הרי	לא	פטרת	את	זה,	כי	זה	לא	ייפטר	
לעולם,	שהרי	זה	מעשה	קדרה	בעלמא,	ולכן	אין	מה	לחשוש.	ומה	תגיד	לי,	אני	אחשוש	אולי	
הלכה	כמו	רבנו	תם	שזה	המוציא,	שהרי	בברכות	חוששים	לכל	הדעות	כולם?	על	זה	הרב	ע”ה	
כותב	שלא	מצינו	פוסקים	שסוברים	גם	כך	וגם	כך.	כלומר,	נכון	שיש	לנו	פוסקים	שסוברים	
אבל לומר שנחשוש  כדעת	רבנו	תם,	ונכון	שיש	לנו	פוסקים	שסוברים	כמו	דעת	הרשב”א.	
לדעת הרשב”א אולי יסבור כדעת רבנו תם, אין לחוש. כי הרשב”א	לא	סובר	כדעת	רבנו	תם,	
וכיון	שלא	מצינו	פוסקים	מפורשים	שיש	להם	את	שתי	השיטות	האלה,	גם	כדעת	רבינו	תם	
שזה	שם	לחם	עליו,	וגם	כדעת	הרשב”א,	אין	לחוש.	שהרי	הרשב”א	לא	מוסכם,	ולפי	מרן	עוגה	
שמברכים	עליה	מזונות	אתה	יכול	לאכול	אותה	בתוך	הסעודה	ולברך	מזונות,	אלא	שאנחנו	
חוששים	לרשב”א.	אבל	לחשוש	גם	לרשב”א	וגם	לדעת	רבנו	תם,	עד	כדי	כך	לא	מצינו.	זה	דברי	
הרב	ברכת	ה’.	אבל	אח”כ	העירו	בזה	חכמי	הזמן,	שיש	פוסקים	שסוברים	גם	כרבנו	תם	וגם	
כהרשב”א,	)עיין	בירחון	או”ת	תשס”ב	סי’	קט”ו,	ותשס”ג	סי’	י’	וסי’	י”ז(.	זאת	אומרת	שיש	פוסקים	שיש	
להם	באמת	את	השיטה	הזאת,	שבאמת	שם	לחם	עליהם,	וכל	ששם	לחם	עליו,	אין	מברכים	עליו	
באמצע	הסעודה.	ולכן	אף	על	פי	שנראה	שרוב	הפוסקים	וגם	דעת	מרן	שיש	לברך,	בכל	זאת	יש	
מקום	לחשוש,	ולכן ראוי לאכול את הסופגניות רק אחרי הסעודה ולא בתוך הסעודה עצמה כדי 
לצאת מהמחלוקת. וכן	דעת	מרן רבנו עובדיה יוסף זצ”ל	בספרו	חזון	עובדיה	)חנוכה	עמוד	י”ט(.

16.  מה	זה	יקבע	עליה	סעודה?	יאכל	כמות	גדולה	שלכולי	עלמא	יש	עליה	קביעות	סעודה.	כי	יש	
מחלוקת	הפוסקים	מהי	הכמות.	כגון	אם	אדם	אוכל	ארבע	ביצים,	או	אוכל	עד	ששבע.	לפעמים	
אדם	רעב,	והולך	למאפייה	וקונה	משם	כל	מיני	רוגלעך	ועוגות,	וזה	טעים	לו	והוא	אוכל	את	זה	
בתור	ארוחת	הצהריים	שלו,	והוא	שבע	מזה,	עד	שיגיע	בערב	הביתה	ויאכל	את	ארוחת	הערב	שלו.

ההבדל בין ‘פריקסה’ וכיו”ב ל’סופגניה’ וכיו”ב
ושאלו אותי, הרי מקודם אמרנו לגבי יא.  שבוע	שעבר	אמרתי	את	הדין	הזה	במקום	אחר,	

פריקסה שעדיף לאכול אותו בתוך הסעודה כדי לצאת מהמחלוקת, ואילו עכשיו אנחנו אומרים 
לאכול את הסופגניות אחרי הסעודה כדי לצאת מהמחלוקת?	מאי	שנא,	למה	כאן	עדיף	לאכול	
התשובה לזה, תלוי מה המטרה של  בתוך	הסעודה	וכאן	עדיף	לאכול	לאחר	הסעודה?	אבל	
המאכל.	אם	אדם	אוכל	לשובע,	כשהוא	אוכל	אותו	בתוך	הסעודה,	הוא	נפטר	בברכת	“המוציא	
לחם	מן	הארץ”.	כגון	אדם	שאוכל	בתוך	הסעודה	כוסכוס	או	אורז	הוא	לא	מברך	עליו,	וגם	
כשאוכל	בשר	ודגים,	לא	מברך.	אפילו	שלא	שייך	עליהם	שם	המוציא,	וכי	על	בשר	שייך	לומר	
שם	המוציא?!	אלא שכיון שבא לשובע הוא חלק מהסעודה. וכשברכתי המוציא פטרתי את 
כל הדברים שבאים מחמת הסעודה.	ולכן	לגבי	“פריקסה”,	הרי	למה	אוכלים	אותו,	לתענוג	או	
לשובע?	לשובע.	לכן	בזה	כתב	מרן	שירא	שמים	יאכל	אותו	בתוך	הסעודה	וזה	נפטר	בתוך	
המוציא.	אבל	העוגות	למיניהם	או	סופגניות,	אדם	לא	אוכל	אותן	כדי	לשבוע	מהן,	אלא	לתענוג	
בעלמא.	ולתענוג	בעלמא	בזה	ראוי	להשאיר	אותם	אחרי	ברכת	המזון,	ואז	יברך	עליהם	מזונות	
ועל	המחיה	אליבא	דכולי	עלמא.	)והדברים	מבוארים	בברכת	ה’	שם	סעיף	ע”ו-ע”ז(. ואם יאכל כמות 
ענקית, אמנם לפי רבנו תם יצטרך לברך עליה המוציא, אבל להלכה זה לא ככה	כנזכר	למעלה. 
וגם לא ראוי לאכול הרבה,	לא	צריך	לאכול	הרבה	ולמלא	את	הבטן,	הכל	זה	בצק	בעלמא...	אין 
שם שום דבר, רק בצק וסוכר, ולא	צריך	ללכת	יותר	מידי	אחרי	העניינים	האלה.	“צדיק	אוכל	
גם אם אדם אוכל בשביל לקיים את המנהג או בשביל לעשות  לשובע	נפשו”	)משלי	י”ג,	כ”ה(.	

משהו, יאכל בכמות מסודרת כדי שיהיה בריא לעבודת השם יתברך.

“קול דודי דופק פתחי לי”
כבר חודשים ויותר אנחנו במלחמה, יב.  אנחנו	נמצאים	בתקופה	לא	פשוטה	לעם	ישראל,	

אויבינו נשאו ראש בעוונות,	על	ידי	מה	שעשו	בשמחת	תורה	האחרון,	ומאז	כל	עם	ישראל	
בארץ	ישראל	וגם	בעולם	נכנסו	לתקופה	אחרת.	נכנסנו	לתקופה	לא	פשוטה	לעם	ישראל.	
אסור	לנו	לומר:	הרי	אנחנו	כאן	במרכז	לא	מרגישים	את	המלחמה,	אמנם	שומעים	מידי	פעם	
אזעקות,	אבל	ברוך	ה’	לא	קורה	כלום,	שם	נלחמים,	שם	קרה	האסון,	שם	קרה	מה	שקרה,	אנחנו	
בסדר.	חס	ושלום	לומר	כך!	זו	גמרא	מפורשת	במסכת	יבמות	)דף	ס”ג	ע”א(:	אמר	רבי	אלעזר	כל	
פורענות	שבאה	לעולם,	לא	באה	אלא	בשביל	ישראל.	שנאמר	)צפניה	ג’,	ו’(:	“הכרתי	גוים	נשמו	
פינותם,	החרבתי	חוצותם	מבלי	עובר,	נצדו	עריהם	מבלי	איש,	מאין	יושב,	ואמרתי	אך	תיראי	
אותי	תקחי	מוסר”.	אם בורא עולם הביא מכה, גם אם היא בסוף העולם, בטורקיה, ביון, בסין, 
ביפן, באמריקה, בסוף העולם, לא קשור לעם ישראל בכלל, זה בא על אומות העולם, זה בשביל 
ישראל! כשאנחנו שומעים את זה, אנחנו צריכים להתעורר. בורא עולם לא רוצה להכות בנו, כי 
אנחנו הבנים שלו. אבל הוא מביא שם מכה כדי להראות לנו כמה הוא גדול ועצום ישתבח שמו, 
מה הוא יכול לעשות בעולם, כדי שאנחנו נבין ונתקרב אליו. וא”כ כשזה מגיע בארץ ישראל 
לאחינו בשרנו, חס ושלום להתעלם.	בורא	עולם	ודאי	קורא	לנו	רבותי,	“קול	דודי	דופק	פתחי	
לי	אחותי	רעיתי	יונתי	תמתי	שראשי	נמלא	טל”	)שיר	השירים	ה’,	ב’(,	בורא	עולם	כבר	שנים	רבות	

קורא	לנו,	כדי	שנתעורר	ונשוב	ונתקרב	אליו.

אין הדבר תלוי אלא בתשובה ומעשים טובים
שנת תש”פ	שהיתה	את	מחלת	הקורונה,	הנגיף	יג.  אנחנו	זוכרים	מאז	לפני	ארבע	שנים	-	

שהסתובב	בכל	העולם	והגיע	גם	לארץ	ישראל.	כמה	חלו	וכמה	סבלו	וכמה	מתו	לא	אליכם,	
וברוך	ה’	עברנו	את	זה,	עם	חיסונים	ובלי	חיסונים,	עבר	ברוך	ה’. עברנו	הלאה.	לאחר	מכן	בשנת 
תשפ”א	היה	אסון	מרון,	אסון	כבד	מאד,	ארבעים	וחמשה	נפשות	זכות	של	צדיקים	הלכו	ביום	
שמחת	רשב”י,	במקום	של	רשב”י	במירון,	בל”ג	לעומר	בחצות	הלילה,	אסון	קשה	מאד.	אבל	
בעוונות	גם	זה	נעלם,	ועברנו	את	זה.	כמה	ימים	לאחר	מכן	היה	גם	בקרלין	דבר	דומה	וכמה	
אנשים	מתו,	ואנשים	חושבים	שזה	קרה	רק	במקום	מסויים,	ורק	לחסידות	מסויימת,	ועברו	גם	
את	זה.	לאחר	מכן	בשנת תשפ”ב היה	כמה	וכמה	פיגועים,	וגם	כאן	בבני	ברק	היה	פיגוע	בעוונות,	
ובין	ההרוגים	היו	גם	שני	אברכים	צדיקים	שהלכו,	ומעולם	לא	קרה	פיגוע	בבני	ברק.	וכמה	
שבועות	לאחר	מכן	היה	גם	באלעד	פיגוע,	בורא	עולם	קורא	לנו!	ולאחר	מכן	בשנה	שעברה	
שנת תשפ”ג	היו	כמה	וכמה	פיגועים,	כמה	אחים	הלכו,	כמה	ילדים	שחיכו	ביום	שישי	בתחנת	
האוטובוס	והלכו	לא	אליכם,	ופה	שני	אחים,	ופה	שני	אחים,	ופה	שני	אחים,	כל	זה	סתם?!	
כל	זה	בחנם?!	בורא	עולם	קורא	לנו	לשוב	אליו	ולהתקרב	אליו.	ה’	רוצה	כבר	לגאול	אותנו,	
אנחנו	נמצאים	בגלות	הארוכה	הזאת	כל	כך	הרבה	זמן,	ובורא	עולם	ודאי	רוצה	להיטיב	לנו.	
וכבר	אמרו	חז”ל	)סנהדרין	דף	צ”ז	ע”ב( כלו כל הקיצין, ואין הדבר תלוי אלא בתשובה ומעשים 
טובים. אבל	אדם	שמעוררים	אותו	ודופקים	לו	על	הדלת	לקום,	ואם	הוא	לא	מבין,	דופקים	לו	
יותר	חזק.	ואם	לא	מבין,	אז	דופקים	יותר	חזק.	ואם	הוא	לא	מבין,	אז	דופקים	עוד	יותר	חזק...	
עד	שיתעורר.	בורא	עולם	שקורא	לנו,	הוא	עושה	משהו	קטן	בשביל	לעורר.	אמרו	רבותינו	
)מדרש	רבה	ויקרא	פי”ז	אות	ד’(	אין	בעל	הרחמים	נוגע	בנפשות	תחלה,	ולכן	גבי	נגעים,	כאשר	
הצרעת	באה	לאדם	לא	אליכם,	ה’	מביא	בהתחלה	נגעי	בתים,	אדם	רואה	בקיר	“שקערורות	
ירקרקות”	)ויקרא	י”ד,	ל”ז(,	אם	מתעורר	-	טוב,	ואם	לא	-	הוא	מביא	על	הבגדים	שלו.	אם	הוא	
מבין,	טוב,	אם	לא,	אז	חלילה	הוא	עצמו	נפגע.	ואז	סיפור	שלם...	)וע”ע	מדרש	תנחומא	שם(.	ה’	
רוצה	לעורר	אותנו	לאט	לאט,	אנחנו	צריכים	להבין	את	המסר	שבורא	עולם	רוצה	מאתנו.	

להתקרב	אליו	ולחזק	את	עצמנו.	

להתחזק במצוות קריאת שמע
יש	הרבה	נושאים	להתחזק	בהם,	ואין	הרבה	זמן	להאריך	אבל	צריכים	להתחזק	בכמה	וכמה	יד. 

דברים.	אני	מדבר	על	כמה	נקודות	שיכולות	להיטיב	לנו	גם	בתקופה	כזאת	שנמצאים	במלחמה	
לא	פשוטה,	וכל	יום	בעוונות	חיילים	הולכים.	וזה	לא	דבר	קל	רבותי!	לחשוב	כמה	משפחות	לא	
אליכם	שכולות,	כמה	משפחות	מסכנות,	בכמה	משפחות	נשארו	יתומים	ואלמנות.	כמה	צער	
וכמה	סבל.	בורא	עולם	רוצה	להיטיב	לנו	ולא	רוצה	להכות	בנו	חס	ושלום,	אבל	אנחנו	צריכים	
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להבין.	על	הפסוק	“והיה כקרבכם אל המלחמה, ונגש הכהן ודיבר אל העם, ואמר אליהם שמע 
ישראל, אתם קרבים היום למלחמה על אויביכם” )דברים	כ’,	ב’-ג’(,	הגמרא	בסוטה	)דף	מ”ב	ע”א( 
אומרת:	למה נאמר כאן “שמע ישראל”? אלמלא לא היה בישראל רק מצוות קריאת שמע ערב 
אפשר	לנצח	את	האויבים	על	 ובוקר, הזכות הזו לבדה מספיקה שלא נמסרים ביד האויבים. 
ידי	מצוות	קריאת	שמע.	צריכים	להיזהר במצוות קריאת שמע כמו שצריך, להגיד אותה בזמן. 
יש	אנשים	שקמים	מאוחר	ולא	אכפת	להם	מהזמן.	ואם	קוראים,	קוראים	ככה-ככה.	זו	קבלת	
עול	מלכות	שמים?!	והרי	כתוב	בשלחן	ערוך	)או”ח	סי’	ס”א	ס”א(	לקרוא	קריאת	שמע	באימה	
וביראה	ברתת	וזיע.	הלוואי	ונצליח	להגיע	לזה,	אבל	לפחות	אדם	ישתדל	לקרא	קריאת	שמע	
בזמן	כמו	שצריך.	יש	כאלה	במקום	קריאת	שמע	על	המיטה	בלילה,	קוראים	קריאת	שמע	
על	המיטה	בבוקר...	בבוקר	הוא	מסתכל	על	השעון,	ורואה	שזמן	קריאת	שמע	עומד	לעבור,	
ואז	הוא	קורא	קריאת	שמע	חטופה	ואח”כ	מתפלל	בעשר.	מה	זה	רבותי?	זה	צחוק?!	אתה	
מקבל	מלכות	שמים!	תקרא	אותה	כמו	שצריך	בדקדוקיה	ובטעמיה,	תקרא	אותה	טוב.	מצות 
קריאת שמע לבדה ראויה להגן על ישראל שלא ליפול ביד האויבים.	כמה	ילדים	מסכנים	שלא	
יודעים	קריאת	שמע.	וכואב	הלב	-	למי	שיש	לו	לב,	ולמי	שאכפת	לו	מעם	ישראל,	ולמי	שרוצה	
לעשות	נחת	רוח	לה’.	מצווה	לחזק	כל	יהודי,	יש	אנשים	מסכנים	שלא	יודעים	קריאת	שמע	
שלא	באשמתם,	בטלו	מהם	את	הכל	בעוונות,	בבתי	הספר	הממלכתיים	לא	מלמדים	כלום.	
במקום	ללמד	קריאת	שמע	וערכי	היהדות,	מלמדים	אותם	שטויות	והבלים,	עושים	בגרות	על	
האיסלאם!	מלמדים	אותם	ערבית.	זה	מה	שמלמדים,	במקום	ללמד	ערכים	יהודיים	אמיתיים.	
אנחנו	נמצאים	בדור	חשוך	בעוונות	הרבים,	אבל	מצווה	עלינו	להאיר	להם	את	הדרך.	תשתדל	

כמה	שתוכל	לחזק	ולקרב	כל	יהודי,	שתהיה	מצות	קריאת	שמע	לכל	יהודי.

מצוות צדקה, עניית “אמן, יהא שמיה רבה מברך”, ואחדות
מצוות צדקה,	אמרו	רבותינו	)שבת	דף	קל”ט	ע”א(:	אין	ירושלים	נפדית	אלא	בצדקה,	טו.  וכן	

שנאמר:	“ציון	במשפט	תפדה	ושביה	בצדקה”	)ישעיה	א’	כ”ז(.	ע”י	מצוות	הצדקה	אנחנו	ניצולים	
ומקרבים	את	הגאולה,	תמיד	כדאי	לאדם	לתת	צדקה.	תמיד	מרן ראש הישיבה	שה’	יאריך	ימיו	
בטוב	ושנותיו	בנעימים	אומר,	כמה	וכמה	פעמים	בהרבה	הזדמנויות,	לתת	פרוטה	אחת	לצדקה,	
לא	חייב	לתת	הרבה,	כל	אחד	לפי	מה	שהוא	יכול.	אבל	כל	פרוטה	לצדקה	זה	חשוב.	תגיד:	
“לשם	יחוד	קודשא	בריך	הוא	ושכינתיה”,	זה	עושה	נחת	רוח	לה’	יתברך,	זה	ממתק	את	הדינים	
ועושה	הרבה	טוב.	אתה	מקרב	את	הגאולה	ומקרב	את	עם	ישראל.	וכן	עניית “יהא שמיה רבה 
מברך”,	ידוע	מה	שרבותינו	אומרים	)שבת	דף	קי”ט	ע”ב(	כמה	גדולה	מעלתה.	וידוע	מה	שכתוב	
בפרקי	היכלות	)היכלות	רבתי	פ”ו	אות	ג’(	ומובא	בספרים,	שאמר	רבי	ישמעאל,	פעם	אחת	לקח	
אותי	המלאך	והכניס	אותי	לאיזה	מקום	שיש	בו	חדרים	מלאים	גזירות	קשות	וכל	מיני	דברים	
משונים,	אמרתי	לו:	למי	כל	זה?	אמר	לי:	לישראל.	הכניס	אותי	למקום	אחר	יותר	קשה,	יש	
שם	גזירות	יותר	נוראיות.	שאלתי:	למי	כל	זה?	אמר	לי:	לישראל.	אמרתי	לו:	איך	יעמדו	בכל	
זה?	אמר	לי:	בשעה	שנכנסים	לבתי	כנסיות	ולבתי	מדרשות	ואומרים:	“יהא	שמיה	רבה	מברך”,	
מבטלים	את	הגזרות	האלה.	כמה	נחת	רוח	יש	לה’	שאדם	זועק	“יהא	שמיה	רבה”	באמת	מכל	
לבו.	שאדם	יחשוב	רק	על	ה’,	לקדש	את	שמו	יתברך.	“יהא	שמיה	רבה”	-	ששם	“י-ה”	יהיה	
גדול.	“אין	שמו	שלם	עד	שימחה	זרעו	של	עמלק”	)מדרש	תנחומא	סוף	פרשת	כי	תצא(.	עד	שנזכה	
לגאולה.	ידוע	מה	שהגמרא	אומרת	במסכת	סוטה	)דף	מ”ט	ע”א(	שכל	יום	בגלות	אין	לך	יום	שאין	
קללתו	מרובה	משל	חבירו,	כל	יום	נהיה	יותר	גרוע,	“בבוקר	תאמר	מי	יתן	ערב	ובערב	תאמר	מי	
יתן	בוקר”	)דברים	כ”ח,	ס”ז(	בר	מינן,	א”כ	איך	העולם	קיים,	הרי	יש	כל	כך	הרבה	גזירות?	אומרת	
הגמרא	שהוא קיים על “קדושא דסדרא”, מה שאומרים “קדוש קדוש קדוש” ב”ובא לציון”, ועל 
אמן יהא שמיה רבא, שאומרים אחר האגדה.	ואומר	רש”י	)שם(	שזה	מכיון	שבאותו	זמן	מצויים	

קהל	גדול,	גם	אנשים	חכמים,	
וגם	עמי	הארץ,	כולם	אוהבים	
לשמוע	אגדה,	והם	צועקים	
לשם	שמים	וזה	מחזיק	את	
העולם,	זה	גורם	שיהיה	פחות	
אסונות	בעולם	ויהיה	יותר	טוב	
להרבות  בעולם.	ועוד	דבר,	
ישראל.  בעם  ואחוה  אהבה 
“כולנו	בני	איש	אחד	נחנו,	כנים	
אנחנו”	)בראשית	מ”ב	י”א(.	כולנו	
אחד,	גם	אם	הדעות	שונות	בכל	
זאת	אנחנו	עם	ישראל,	עם	
כשאנחנו מאוחדים  מאוחד.	
תוכל  לא  ולשון  אומה  שום 
עלינו. אבל שנהיה מאוחדים 
באמת.	היום	המחלוקות	הן	
שנאת	 מהן	 ונגררות	 רבות,	
חנם	ולשון	הרע	ושאר	מרעין	
בישין.	לו	חכמו	ישכילו	זאת	
הן	 והשנאה	 שהמחלוקת	
בעכרנו,	ולא	יצא	מהם	שום	
דבר	טוב.	וכשנהיה	באהבה	
ואחוה	באמת,	ה’	ישמור	עלינו,	
כמו	שדרשו	חז”ל	)בראשית	רבה	
ו’(	על	הפסוק	 פרשה	ל”ח	אות	
עצבים	 “חבור	 י”ז(	 ד’	 )הושע	
אפרים	הנח	לו”.	]וע”ע	בתנא	

דבי	אליהו	רבה	פרק	כ”ח[.

על ידי הצניעות יושפע שפע רב לכולם
בעם	ישראל,	המצב	לא	פשוט	רבותי.	היום	הרחוב	מלא	טז.  הצניעות  ועוד	דבר,	לחזק	את	

טומאה,	מלא	זוהמה,	למדו	כל	זה	מאומות	העולם.	אנחנו	עם	ישראל	עַם	נבחר.	היום	בלילה	
עשינו	הבדלה,	ואמרנו:	“המבדיל	בין	קודש	לחול,	ובין	אור	לחושך,	ובין	ישראל	לעמים”,	אנחנו	
מובדלים	מאומות	העולם,	אסור	לנו	להידמות	להם.	הם	אחרים	ואנחנו	אחרים.	אנחנו	עם	
ישראל	העם	הנבחר,	“אשר	בחר	בנו	מכל	עם	ורוממנו	מכל	לשון”,	אם	אנחנו	לא	יודעים	לעשות	
גבולות	והפרדה,	קורים	אסונות	בר	מינן.	הרי	איך	קרה	האסון?	עברו	את	הגבול,	וחצו	אותו.	כי	
אנחנו	לא	יודעים	לעשות	גבולות.	אנחנו	עם	ישראל	עם	נבחר!	לא	יתכן	שכל	מה	שנמצא	אצל	
אומות	העולם	יביאו	לכאן,	מביאים	את	כל	הלבוש,	ואת	כל	המרעין	בישין	שיש	בחוץ	מביאים	
אלינו,	לא	ככה! אנחנו עם ישראל עם קדוש וטהור, עם שבורא עולם בחר בו להיות לו לעם, 
אנחנו כביכול מייצגים אותו בעולם. בן מלך לא הולך כמו שהולך בן רחוב, הוא הולך בבגדים 
מכובדים וטובים, היום	בעוונות	הרבים	הרחוב	נהיה	פרוץ.	“נמשל	כבהמות	נדמו”	)תהלים	מ”ט,	
י”ג(.	אם	זה	אצל	אומות	העולם,	מה	אכפת	לנו.	אבל	הבעיה	היא	שעם	ישראל	לוקחים	את	זה.	
אנשים	לא	שומרי	תורה	ומצוות,	מסכנים,	הם	באמת	לא	יודעים	מה	הם	עושים,	הם	לא	מבינים	
שהם	לא	בסדר,	הם	חושבים	שככה	כולם	הולכים,	וזה	בסדר	גמור.	אבל	אנחנו	יודעים	שלא,	
והטענה	עלינו	רבותי!	מי שחרד לדבר ה’, מי ששומר תורה ומצוות, צריך לא ללמוד מהם. צריך 
לשים לב שאדם יתלבש כמו שצריך, האשה בעיקר תשים לב לצניעות	“ולא	יראה	בך	ערות	
דבר	ושב	מאחריך”	)דברים	כ”ג,	ט”ו(.	אם אנחנו רוצים שמירה, ואנחנו צריכים שמירה כמו שצריך, 
השמירה הזאת מוטלת על הנשים.	אמרו	רבותינו	)סוטה	דף	י”א	ע”ב(	שבזכות	נשים	צדקניות	שהיו	
במצרים	נגאלו.	ובזכות	נשים	צדקניות	שבאותו	הדור	של	הגאולה	תבוא	הגאולה.	)ילקוט	שמעוני	
רות	רמז	תר”ו(.	אשה	צריכה	לשים	לב	לא	ללכת	בצורה	שמושכת	את	העין,	אם	זה	בגדים	צרים	
וקצרים,	ו”מודות	חדשות”	חדשים	לבקרים.	פאות	נכריות	שמקורן	מתרבות	הגוים	הערלים.	
תשים	לב	להאריך	את	החצאית	שלה.	היום	הולכים	בחצאיות	קצרות,	עד	הברך	ומעל	הברך	
וכביכול	לובשות	גרביים,	אבל	הגרביים	האלה	לא	שוות	שום	דבר.	בפרט	גרביים	שהן	בצבע	
הרגל	כמאן	דליתנהו	–	כמו	שאינן,	הן	לא	שוות	שום	דבר.	הם	לא	נחשבות	כיסוי,	“שוק	באשה	
ערוה”	)ברכות	דף	כ”ד	ע”א(	זה	כולל	את	כל	הרגל.	כן	דעת	כל	הפוסקים	)כמעט(	אשכנזים	וספרדים	
יחד.	ויש	לזה	הוכחות	רבות	)ואין	כאן	מקום	להאריך(.	היום	הכל	מבולבל,	כשהבת	קטנה	ולומדת	
בבית	ספר	“יסודי”	לובשת	גרביים	בצבע	כחול,	וכשגודלת	יותר	ונכנסת	ל”תיכון”	שאז	צריכה	
יותר	צניעות,	לובשת	גרביים	בצבע	הרגל	עם	חצאית	קצרה.	עולם	הפוך.	והנכון ללבוש בגדים 
ארוכים, וגם תלבש בגדים רחבים שלא “צועקים”, תזהר לא לעבוד עם גברים. זה מכשול גדול 
וחמור מאד.	אם	נזהרים	בזה,	אז	כל הדברים האלה מביאים ומשׁרים שכינה לישראל, ואם חלילה 
מזלזלים בהם, מרחיקים את השכינה. אנחנו	רוצים	עוד	שמירה	ובפרט	בתקופה	כזאת.	אנחנו	
צריכים	שמירה	על	שמירה.	אשה שתשמור על עצמה ותאריך יותר את הבגדים ותשמור על 
עצמה כמו שצריך, היא מגינה על עם ישראל.	אנחנו	לא	נלחמים	שם,	אבל	השמירה	שלנו	היא	
כשאנחנו	מדקדקים	בתורה	ומצוות	ואנחנו	שומרים,	זו	הזכות	שלנו,	והזכות	הזאת	משפיעה	
על	כלל	ישראל.	קראנו	בפרשה	שעברה	שיעקב	אמר	לבניו:	“הסירו	את	אלוהי	הנכר	אשר	
בתוככם,	והיטהרו	והחליפו	שמלותיכם,	ונקומה	ונעלה	בית	א-ל”	)בראשית	ל”ה,	ב’-ג’(.	אם	נסיר	
את	אלוהי	הנכר,	את	השמלות,	ואת	כל	המרעין	בישין	של	אומות	העולם,	אם	נהיה	מלובשים	
כמו	שצריך.	“עם	ישראל	מצויינים”	-	מלמד	שהיו	ישראל	מצויינים	שם	)הגדה	של	פסח(.	כי	אנחנו	
“דמות	יהודית”	שזו	דמות	אחרת,	יהודי	זה	בן	של	מלך.	אם	נהיה	כך,	תשרה	שכינה	בינינו.	ה’	
ישמור	עלינו,	ועל	כלל	ישראל,	ונשמע	בשורות	טובות.	כל	החיילים	יחזרו	הביתה	בריאים	
ושלמים.	“ושב	יעקב	ושקט	ושאנן	ואין	מחריד”	)ירמיה	ל’,	י’(.	“לא	ישמע	עוד	חמס	בארצך,	שוד	
ושבר	בגבולייך”	)ישעיה	ס’,	י”ח(.	ונזכה	לגאולה	שלמה	בקרוב	ברחמים	גדולים.	אמן	כן	יהי	רצון.
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הוּא חָתַם "הל"י" 
אוֹמֵר הַבֶּן אִישׁ חַי עַל הַפָּסוּק )לֹא רָאִיתִי, רַק שָׁמַעְתִּי בִּשְׁמוֹ( שֶׁפַּרְעהֹ 

אוֹמֵר לְיוֹסֵף "וַאֲנִי שָׁמַעְתִּי עָלֶיךָ לֵאמרֹ תִּשְׁמַע חֲלוֹם לִפְתּרֹ אתֹוֹ. 

וַיַּעַן יוֹסֵף אֶת פַּרְעהֹ לֵאמרֹ בִּלְעָדָי אֱלֹקִים יַעֲנֶה אֶת שְׁלוֹם פַּרְעהֹ" 

ה זֶּה "לֵאמרֹ" "לֵאמרֹ"? לְמִי לֵאמרֹ?  )בְּרֵאשִׁית מ"א, ט"ו-ט"ז(. מַַ

הָיָה צָרִיךְ לוֹמַר: "וַאֲנִי שָׁמַעְתִּי עָלֶיךָ כִּי תִּשְׁמַע חֲלוֹם". מַה זֶּה 

"לֵאמרֹ", וְאַחַר כָּךְ עוֹד פַּעַם "לֵאמרֹ"? אֶלָּא שַׂר הַמַּשְׁקִים עָשָׂה 

רַעַשׁ ]וּפִרְסוּם לְיוֹסֵף שֶׁפּוֹתֵר חֲלוֹמוֹת[ לִפְנֵי שֶׁבָּא לְפַרְעהֹ . )כַּנִּרְאֶה 

הַמִּמְחָטָה  אֶת  סִימָנִים, לוֹקֵחַ  הַמַּשְׁקִים עוֹשֶׂה  שַׂר  שָׁכַח,  פַּרְעֹה  אֵצֶל 

וְקוֹשֵׁר אוֹתָהּ ]כְּדֵי לִזְכּרֹ. וּבָא מַלְאָךְ וְהִתִּיר לוֹ אֶת הַסִּימָנִים )בְּרֵאשִׁית 

רַבָּה פָּרָשָׁה פ"ח פִּסְקָא ז'(. אֲבָל[ הָיָה מְסַפֵּר עַל יוֹסֵף בְּכָל מָקוֹם(. אָז 

פַּרְעהֹ אָמַר לְיוֹסֵף : מָה אַתָּה עוֹשֶׂה רַעַשׁ גָּדוֹל? "שָׁמַעְתִּי עָלֶיךָ 

לֵאמרֹ תִּשְׁמַע חֲלוֹם לִפְתּרֹ אתֹוֹ", כֻּלָּם מְדַבְּרִים עָלֶיךָ "תִּשְׁמַע 

חֲלוֹם לִפְתּרֹ אתֹוֹ". "וַיַּעַן יוֹסֵף אֶת פַּרְעהֹ לֵאמרֹ בִּלְעָדָי" - אֲנִי לֹא 

מְסַפֵּר לֵאמרֹ, מַה שֶּׁאוֹמְרִים הָעוֹלָם זֶה בִּלְעָדָי, אֲנִי לֹא מְסַפֵּר. 

אֶלָּא "אֱלֹקִים יַעֲנֶה אֶת שְׁלוֹם פַּרְעהֹ".

וְלִרְאוֹת כַּמָּה הָיְתָה עֲנָוָה שֶׁל רַבּוֹתֵינוּ, רָאִיתִי בְסֵפֶר תּוֹלְדוֹתָיו שֶׁל 

רַבִּי יְחֶזְקֵאל מָאזוּז, שֶׁרַבִּי חַיִּים חוּרִי חָתַם פַּעַם בְּאֵיזוֹ הַסְכָּמָה שֶׁל 

רַבָּנֵי גֶּ'רְבָּא עַל אֵיזֶה סֵפֶר. וְאָז כְּבָר נִפְטַר מוֹרֵנוּ וְרַבֵּנוּ רַבִּי כַלְפוֹן 

]משֶֹׁה הַכּהֵֹן[ זָצָ"ל שֶׁהָיָה רַב רָאשִׁי לְגֶּ'רְבָּא, וְאַחֲרָיו רַבִּי חְוִיתָה 

זָצָ"ל הָיָה רַב רָאשִׁי, וְהוּא הָיָה צָעִיר בְּהַרְבֵּה מֵרַבִּי כַלְפוֹן ]וּמֵרַבִּי 

חַיִּים חוּרִי[ וְרַבִּי חַיִּים לֹא רָצָה לַחְתּםֹ ]רִאשׁוֹן[. אָמַר: רַבִּי חְוִיתָה 

עוֹלֶה עָלַי בְּלִמּוּד, הֶעֱמִיד תַּלְמִידִים , הוּא גָאוֹן גָּדוֹל, הוּא קוֹדֵם. 

וְאָמְרוּ לוֹ: לֹא, אַתָּה הַגָּדוֹל, לְפִי הַגִּיל אַתָּה רִאשׁוֹן. אָז הוּא חָתַם 

"הל"י" ע"ה )עֶבֶד ה'( חַיִּים חוּרִי", וְאַף אֶחָד לֹא יָדַע לְפָרֵשׁ מַה זֶּה 

הל"י. שָׁאֲלוּ אֶת רַבִּי יְחֶזְקֵאל, אָמַר לָהֶם זֶה רָאשֵׁי תֵבוֹת "הַהֶכְרֵחַ 

לֹא יְגֻנֶּה" - אֲנִי מֻכְרָח לַחְתּםֹ רִאשׁוֹן, אֲבָל אֲנִי לֹא רוֹצֶה לַחְתּםֹ 

רִאשׁוֹן, רַק הִכְרִיחוּ אוֹתִי לַעֲשׂוֹת כָּכָה . אוֹתוֹ דָבָר יוֹסֵף הַצַּדִּיק. 

הוּא לֹא רָצָה לִפְתּרֹ חֲלוֹמוֹת, הוּא לֹא רָצָה שֶׁיֵּצֵא לוֹ שֵׁם שֶׁל פּוֹתֵר 

חֲלוֹמוֹת. וּפַרְעהֹ חָשַׁב שֶׁיּוֹסֵף עוֹשֶׂה פִרְסמֶֹת, כְּמוֹ שֶׁיֵּשׁ שְׁלָטִים: 

"כָּאן רוֹפֵא טִבְעוֹנִי", "כָּאן רוֹפֵא צִמְחוֹנִי", "כָּאן נָחָשׁ הַצִּפְעוֹנִי"... 

אָז הוּא עוֹשֶׂה גַם כֵּן שֶׁלֶט כָּזֶה: "כָּאן פּוֹתֵר חֲלוֹמוֹת". וְיוֹסֵף אָמַר 

לוֹ: אֲנִי לֹא פוֹתֵר חֲלוֹמוֹת, זוֹ לֹא הָעֲבוֹדָה שֶׁלִּי. "בִּלְעָדָי, אֱלֹקִים 

יַעֲנֶה אֶת שְׁלוֹם פַּרְעהֹ". )גליון 339 אותיות ג' וד'(.

א. יֵשׁ דָּבָר יָפֶה בְּפָרָשָׁה )בְּרֵאשִׁית מ"ג, ל"ב(: "כִּי לֹא יוּכְלוּן הַמִּצְרִים 

לֶאֱכלֹ אֶת הָעִבְרִים לֶחֶם כִּי תוֹעֵבָה הִיא לְמִצְרַיִם". וְרַשִׁ"י אָמַר שֶׁזֶּה 

דָבָר מְתעָֹב לַמִּצְרִיִּים שֶׁיּאֹכְלוּ עִם הָעִבְרִיִּים , הֵם לֹא יְכוֹלִים לֶאֱכלֹ 

בְּיַחַד. אֲבָל לָמָּה? אוּנְקְלוֹס אָמַר מַשֶּׁהוּ אַחֵר, שֶׁהַבָּשָׂר שֶׁאוֹכְלִים 

הַיְּהוּדִים הוּא אֱלוֹהים שֶׁל הַמִּצְרִיִּים. וְרַשִׁ"י אָמַר, מֵאֵיפהֹ הֵבִיא 

אֶת זֶה? לָכֵן כָּתַב: שֶׁאוּנְקְלוֹס נָתַן טַעַם לַדָּבָר, כְּלוֹמַר זֶה לֹא דִבְרֵי 

כְּלָל אוּנְקְלוֹס  בְּדֶרֶךְ  אֲבָל  טַעַם מִשֶּׁלּוֹ.  נָתַן  אֶלָּא הוּא  הַפָּסוּק, 

מְתַרְגֵּם, וְלִפְעָמִים מוֹסִיף מִלָּה פה וּמִלָּה שָׁם. אֲבָל כָּאן הוּא מוֹסִיף: 

"אָרֵי בְּעִירָא דְּמִצְרַאֵי דַּחֲלִין לֵיהּ עִבְרַאֵי אֲכָלִין" – "כִּי הַבְּהֵמָה 

שֶׁהַמִּצְרִיִּים מְפַחֲדִים מִמֶּנָּה וְעוֹשִׂים אוֹתָהּ אֱלוֹהַּ , הָעִבְרִיִּים אוֹכְלִים 

אוֹתָהּ"?! אֵיפהֹ זֶה כָתוּב?! אָז שָׁמַעְתִּי מֵאַבָּא זָצָ"ל פֵּרוּשׁ יָקָר מְאדֹ 

שֶׁהוּא פְשַׁט אֲמִתִּי, שֶׁ"תּוֹעֵבָה" פֵּרוּשׁוֹ "אֱלוֹהַּ", וְהַפָּסוּק קוֹרֵא לוֹ 

"תּוֹעֵבָה" בְּיַחַס לְיִשְׂרָאֵל. אֵיפהֹ רָאִינוּ אֶת זֶה? בִּישַׁעְיָה )מ"ד, י"ט(: 

"וְלֹא יָשִׁיב אֶל לִבּוֹ וְלֹא דַעַת וְלֹא תְבוּנָה לֵאמרֹ, חֶצְיוֹ שָׂרַפְתִּי בְמוֹ 

אֵשׁ, וְאַף אָפִיתִי עַל גֶּחָלָיו לֶחֶם, אֶצְלֶה בָּשָׂר וְאוֹכֵל, וְיִתְרוֹ לְתוֹעֵבָה 

זָרָה  מָה הוּא אוֹמֵר ? עוֹבֵד הָעֲבוֹדָה  אֶסְגּוֹד".  עֵץ  לְבוּל  אֶעֱשֶׂה 

לוֹקֵחַ חֲתִיכַת עֵץ , וּבַחֲצִי מִמֶּנָּה מַסִּיק אֶת הַתַּנּוּר, וּמֵהַחֵלֶק הַשֵּׁנִי 

עוֹשֶׂה עֲבוֹדָה זָרָה . וְהַנָּבִיא אוֹמֵר שֶׁהוּא לֹא מֵשִׁיב אֶל לִבּוֹ - הוּא 

לֹא חוֹשֵׁב, אֵיךְ הוּא עשֶֹׂה דָבָר כָּזֶה? אֵיךְ בְּחֶצְיוֹ אָפִיתִי עַל גֶּחָלָיו 

לֶחֶם, וְאֶת הַחֵצִי הַשֵּׁנִי לְתוֹעֵבָה אֶעֱשֶׂה? אֲנִי עוֹשֶׂה אוֹתוֹ אֱלוֹהַּ 

וּמִשְׁתַּחֲוֶה לוֹ, "לִבוּל עֵץ אֶסְגּוֹד"?! כָּךְ לְשׁוֹן הַפָּסוּק . אִם כֵּן מָה 

הַפֵּרוּשׁ "תּוֹעֵבָה"? בִּשְׁבִילֵנוּ זֶה תוֹעֵבָה , וְאִלּוּ לַגּוֹיִים זֶה אֱלוֹהַּ . 

וְגַם כָּאן הַפָּסוּק מִתְכַּוֵּן לְאוֹתוֹ דָבָר, וּכְאִלּוּ כָתוּב: "וַיָּשִׂימוּ לוֹ לְבַדּוֹ 

וְלָהֶם לְבַדָּם, וְלַמִּצְרִים הָאכְֹלִים אִתּוֹ לְבַדָּם, כִּי לֹא יוּכְלוּן הַמִּצְרִים 

לֶאֱכלֹ אֶת הָעִבְרִים לֶחֶם כִּי אֱלוֹהַּ הִיא לְמִצְרַיִם" - כִּי הַלֶּחֶם שֶׁל 

הַיְּהוּדִים שֶׁהוּא בָשָׂר שֶׁל טָלֶה וְשׁוֹר וְכַדּומֶה , בִּשְׁבִילָם זֶה אֱלוֹהַּ, 

כַּדָּבָר הַזֶּה! זֶה הַפְּשָׁט שֶׁל  יִתָּכֵן  וְאֵיךְ אֶפְשָׁר לֶאֱכלֹ אֱלוֹהַּ? לֹא 

הַפָּסוּק לְפִי דַעַת אוּנְקְלוֹס. )גליון 339 אותיות י"ט וכ'(.

ב. יֵשׁ כָּאֵלֶּה חוֹשְׁבִים שֶׁמִּצְוָה מִן הַתּוֹרָה לִהְיוֹת עֲצוּבִים, וּמְבִיאִים 

רְאָיָה מֵהַגְּמָרָא )פרק אין עומדין, ברכות ל' ע"ב( שֶׁהֵבִיאָה אֶת הַפָּסוּק 

"בְּכָל עֶצֶב יִהְיֶה מוֹתָר" )משלי י"ד כ"ג(, כְּלוֹמַר כַּמָּה שֶׁהָאָדָם עָצוּב 

יֵשׁ לוֹ שָׂכָר. אֲבָל הַכַּוָּנָה לֹא לְהִתְעַצֵּב אֶלָּא לִהְיוֹת בִּרְצִינוּת, אֲבָל 

צָרִיךְ לִהְיוֹת שְׂמֵחִים. וְהַכַּוָּנָה שֶׁלֹּא תִהְיֶה "בָּדַח טוּבָא", כִּי שָׁם 

מְסֻפָּר שֶׁחָכָם רָאָה אֶת חֲבֵרוֹ שֶׁהָיָה מִתְבַּדֵּחַ יוֹתֵר מִדַּי, אָז אוֹמֵר 

לוֹ: כָּתוּב "בְּכָל עֶצֶב יִהְיֶה מוֹתָר" וְלָמָה אַתָּה יוֹתֵר מִדַּי מִתְבַּדֵּחַ?! 

אָמַר לוֹ "אֲנָא תְּפִלִּין קָא מַנַּחְנָא", כְּלוֹמַר אֲנִי מַנִּיחַ תְּפִלִּין וּזְכוּתִי 

לִשְׂמחַֹ. אָדָם חַיָּב לִהְיוֹת שָׂמֵחַ. מָרָן הַחִידָ"א בְּחקֹ לְיִשְׂרָאֵל בִּימֵי 

הַשּׁוֹבָבִי"ם כָּתַב כַּמָּה וְכַמָּה מַאֲמָרִים עַל הַשּׁוֹבָבִי"ם וְעַל הָעֲווֹנוֹת 

שֶׁצְּרִיכִים תִּקּוּן וְכוּ', אֲבָל אַחַר כָּךְ )פָּרָשַׁת מִשְׁפָּטִים יוֹם שֵׁנִי( כָּתַב: 

כִּי  שָׂמֵחַ",  תִּהְיֶה  רִאשׁוֹן  דָּבָר  בִּתְשׁוּבָה,  לַחֲזֹר  רוֹצֶה  אַתָּה  "אִם 

הַשְּׁכִינָה אוֹהֶבֶת שִׂמְחָה, וּכְמוֹ שֶׁכָּתוּב "וּלְיִשְׁרֵי לֵב שִׂמְחָה" )תהלים 

צ"ז י"א(, לֵב שִׂמְחָה זֶה בְגִימַטְרִיָּא שְׁכִינָה. אֲבָל אָדָם שֶׁהוּא עָצוּב 

לֹא יוּכַל לְקַיֵּם מִצְווֹת, כִּי כָל הַזְּמַן הוּא נֶאֱנָח, וְלָכֵן צָרִיךְ תָּמִיד 

לִהְיוֹת שָׂמֵחַ, וְכֻלָּם יוֹדְעִים אֶת זֶה: "מִצְוָה גְדוֹלָה לִהְיוֹת בְּשִׂמְחָה 

תָמִיד". אֲבָל צָרִיךְ שֶׁהַשִּׂמְחָה תִהְיֶה פְנִימִית וְלֹא מְזֻיֶּפֶת שֶׁל שְׁטוּת. 

)גליון 71 אותיות כ"ט ול'(.

בריא לא בריא 
תשובה לחידה נמצאת בעלון הנוכחי. 
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עורך: הרה"ג ר'
שמואל עידאן שליט"א

]רִבִּי א. יֵשׁ מִשְׁנָיוֹת עַתִּיקוֹת מְאדֹ שֶׁלֹּא רַבִּי
יְהוּדָה הַנָּשִׂיא – רַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ[ כָּתַב אוֹתָם,
רְאָיָה לַדָּבָר, בְּסוֹף מַסֶּכֶת אֶלָּא הָיוּ עוֹד לְפָנָיו.
כָּתוּב: "אָמַר רִבִּי יוֹסֵי, כֵּלִים )פרק ל' משנה ד'(
בְּטֻמְאָה וְיָצָאת כֵּלִים שֶׁנִּכְנַסְתְּ )מַסֶּכֶת( אַשְׁרַיִךְ
כִּי רַבִּי, לִפְנֵי הָיָה יוֹסֵי רִבִּי וַהֲרֵי בְּטָהֳרָה",
הוּא הָיָה תַלְמִידוֹ שֶׁל רִבִּי עֲקִיבָא, וְעַד רַבִּי
יֵשׁ שְׁנַיִם-שְׁלֹשָׁה דּוֹרוֹת, אָז אִם כֵּן מַה זֶּה
עֲרוּכוֹת הָיוּ הַמַּסֶכְתּוֹת אֶלָּא כֵּלִים"? "אַשְׁרַיִךְ
סִדֵּר אוֹתָם: כְּבָר לִפְנֵי כֵן, וְרַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ רַק
כָּאן רִבִּי מֵאִיר אוֹמֵר וְכָאן רִבִּי יְהוּדָה אוֹמֵר
וְכַדּוֹמֶה, אֲבָל עִקְּרֵי הַמִּשְׁנָיוֹת הָיוּ כְּתוּבִים.

)גליון 81 הערה 39(.

מָתוֹק. כָּךְ  כָּל  אֱלֹקַי",  "לְמַעַנְךָ  הַפִּיּוּט  ב.
לִי יָדוּעַ וְלֹא בְּקוֹדָה, בֶּן דָּוִד רַבִּי הַמְחַבֵּר
זַצַ"ל הָיָה אוֹמֵר עוֹבַדְיָה מָתַי חַי. מָרָן הָרַב

אֶת הַפִּיּוּט הַזֶּה כָּל לַיְלָה בָּאַרְבָּעִים יוֹם שֶׁל
אוֹתוֹ שֶׁאוֹמְרִים שֶׁכָּתוּב וַאֲפִלּוּ הַסְּלִיחוֹת,
רַק בַּעֲשֶׂרֶת יְמֵי תְשׁוּבָה. הַמִּלִּים שָׁם כָּל כָּךְ
בֶּאֱמוּנָה וּבָרִיא, פָּצוּעַ טָהוֹר מִלֵּב יוֹצְאוֹת 
וְחןֹ וְטִבְעִית. "וַעֲשֵׂה לְטוֹבָה אוֹת,  פְשׁוּטָה 
נְפָשׁוֹת עֲצוּבוֹת, לְמֵי יֶשַׁע צְמֵאוֹת", צְמֵאוֹת
לְמַיִם שֶׁל יְשׁוּעָה. הַבַּקָּשָׁה הַזּאֹת נִתְמַלְּאָה
הַיְשׁוּעוֹת אֶת רוֹאִים וְהַיּוֹם שָׁנִים, אַחֲרֵי מֵאוֹת
בְּעֶזְרַת ה', בְּלִי שׁוּם סָפֵק בָּעוֹלָם. )גליון 128

הערה 1(.

ג. רַבִּי סָאסִי הַכּהֵֹן הָרַב הָרָאשִׁי בְּגֶ'רְבָּא הָיָה
חָכָם גָּדוֹל, וְנִפְטַר בִּשְׁנַת תרס"ה. בְּגֶ'רְבָּא הָיוּ
אוֹמְרִים: אִם אַתָּה רוֹצֶה לִלְמדֹ עִיּוּן תִּלְמַד
יִצְחָק זְכוּת כֹּהֵן: סָאסִי רַבִּי שֶׁל  בַּסְּפָרִים
עַל מַסֶּכֶת גִּטִּין, בִּרְכַּת ה' עַל מַסֶּכֶת בְּרָכוֹת
וּמַסֶּכֶת שַׁבָּת, וְשׁוּ"ת זֶרַע דָּוִד. )שם הערה 30(.

עֲבֵרוֹת שֶׁבֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ
"עֲבֵרוֹת שֶׁבֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ, אֵין יוֹם הַכִּפּוּרִים מְכַפֵּר עַד שֶׁיְּרַצֶּה אֶת חֲבֵרוֹ" )שלחן

ערוך סימן תר"ו סעיף א'(. לֹא כְמוֹ אֻמּוֹת הָעוֹלָם שֶׁאָדָם יָכוֹל לַעֲשׂוֹת כָּל עֲבֵרָה שֶׁיִּרְצֶה,

וְצָרִיךְ לְשַׁלֵּם וְאַחַר כָּךְ הוֹלֵךְ לְראֹשׁ הַדָּת שֶׁלָּהֶם – הַכּמֶֹר, וּמְסַפֵּר לוֹ עַל הָעֲבֵרָה,

כֶּסֶף לְפִי "מְחִירוֹן" שֶׁעַל כָּל עֲבֵרָה תְּשַׁלֵּם כָּךְ וְכָךְ, אִם זוֹ עֲבֵרָה גְדוֹלָה צָרִיךְ הַרְבֵּה

הַתּוֹרָה אֲבָל הָעֲבֵרוֹת. לְפִי הַכּלֹ וְכוּ', כֶּסֶף פָּחוֹת צָרִיךְ קְטַנָּה עֲבֵרָה זוֹ אִם כֶּסֶף,

מְחִילָה, וְאַל תְּשַׂחֵק בָּזֶה. בֶחָבֵר שֶׁלְּךָ עָלֶיךָ לְבַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ אוֹמֶרֶת הָפוּךְ: אִם פָּגַעְתָּ

אָדָם אוֹמֵר בְּשֵׁם רַבִּי שְׁמוּאֵל גַּרְמִיזָאן, שֶׁאִם )הלכות יום הכיפורים שם( חָדָשׁ פְּרִי הָרַב

עוֹבֵר עֲבֵרָה בֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ, יֵשׁ לוֹ שְׁתֵּי עֲבֵרוֹת: בֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ וּבֵין אָדָם לַמָּקוֹם, 

וְכַדּוֹמֶה, וְאִם לָמָּה? כִּי הַתּוֹרָה אָמְרָה "לֹא תַעֲשׁקֹ" )ויקרא י"ט י"ג(, "לֹא תִגְזלֹ" )שם(

גַם בִּכְבוֹד הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא. וְלָכֵן אִם בֶחָבֵר אֶלָּא פָגַעְתָּ כֵּן בְּכָל זֶה לֹא רַק פָּגַעְתָּ

לֹא תְּבַקֵּשׁ מְחִילָה מֵחֲבֵרְךָ, הֲרֵי גַם הַחֵלֶק שֶׁבֵּינְךָ וּבֵין הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לֹא נִמְחַל,

וְלָכֵן אֲפִלּוּ אִם תַּעֲשֶׂה כָּל הַוִּדּוּיִּים וְתִבְכֶּה וְתוֹרִיד דְּמָעוֹת כַּמַּיִם, הֲרֵי אַתָּה צָרִיךְ קדֶֹם

כּלֹ לְבַקֵּשׁ מְחִילָה מֵחָבֵר שֶׁלְּךָ.

וְלֹא רַק עַל מַעֲשֶׂה אֶלָּא גַם עַל דִּבּוּר שֶׁל עֶלְבּוֹן, כִּי לִפְעָמִים עַל מִלָּה אַחַת סוֹבְלִים

וְלִפְעָמִים עֶלְבּוֹן נִשְׁאָר ה' יְרַחֵם. אָדָם יִזָּהֵר בָּזֶה, כִּי הַמַּעֲלִיב אֶת חֲבֵרוֹ זֶה לֹא קַל.

בְּלִבּוֹ שֶׁל אָדָם, וְאַחֲרֵי כַמָּה שָׁנִים הוּא זוֹכֵר אֶת זֶה, לָכֵן אַל תַּעֲלִיב אֶת חֲבֵרְךָ אֶלָּא

תִשְׁקלֹ כָּל מִלָּה, וְאִם הֶעֱלַבְתָּ תְבַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ מְחִילָה.

שֶׁהָיָה לוֹ "מִלְּתָא בֵּי טַבָּחָא", כְּלוֹמַר יֵשׁ סִפּוּר עַל רַב )יומא דף פ"ז עמוד א'( בַּגְּמָרָא

עָלָיו. אָז רַב אָמַר: 'בּוֹא נֵלֵךְ הָיְתָה לוֹ "תַּקְרִית" עִם אֵיזֶה טַבָּח, וְהַטַּבָּח הָיָה מְדַבֵּר

וְשָׁאַל אוֹתוֹ: "אֵיפהֹ הָרַב הוֹלֵךְ?" אָמַר לוֹ: שֶׁל רַב תַלְמִידוֹ הוּנָא רַב בָּא אִתּוֹ'. וְנִתְפַּיֵּס

"לְהִתְפַּיֵּס עִם הַטַּבָּח", אָמַר לוֹ: "אָזֵיל אַבָּא לְמִקְטַל נַפְשָׁא". הַמִּלָּה "אַבָּא" זֶה לְשׁוֹן

לֹא יִנְהַג כַּשּׁוּרָה וְיֵעָנֵשׁ, כָּבוֹד, כְּלוֹמַר מוֹרִי וְרַבִּי הוֹלֵךְ לַהֲרגֹ נֶפֶשׁ ]כִּי הֵבִין שֶׁהַטַּבָּח

כַּמְתאַֹר לְפָנֵינוּ[ אָמַר לוֹ רַב: "לָמָּה לַהֲרגֹ נֶפֶשׁ? אֲנִי מִתְפַּיֵּס אִתּוֹ". וְהִנֵּה כְּשֶׁרַב הִגִּיעַ

זִיל", כְּלוֹמַר לֵךְ מִכָּאן, אֲנִי לְשָׁם, הַטַּבָּח שֶׁהָיָה טִפֵּשׁ רָאָה אוֹתוֹ וְאָמַר לוֹ: "אַבָּא אַתְּ

לֹא צָרִיךְ אוֹתְךָ. רַב רָאָה שֶׁאִי אֶפְשָׁר לְהִסְתַּדֵּר אִתּוֹ, חָזַר הַבַּיְתָה. אַחַר כָּךְ הַטַּבָּח

אֶת הָאֵיבָרִים שֶׁל הַבְּהֵמָה, וּפִתְאוֹם לָקַח אֶת הַ"קּוֹפִיץ" שֶׁזֶּה הַסַּכִּין שֶׁלּוֹ, כְּדֵי לַחְתּךְֹ

עַצְמוֹ. )בְּמַעֲשֶׂה זֶה נִקְרָא רַב בְּשֵׁם "אַבָּא", הַקּוֹפִיץ קָפַץ עָלָיו וְנִכְנַס לַגָּרוֹן שֶׁלּוֹ וְהָרַג אֶת

)עי' חולין ל"ח ע"א רש"י הַמִּלָּה "אַבָּא" יֵשׁ לָהּ שְׁנֵי פֵרוּשִׁים, רַשִׁ"י בְּכָל מָקוֹם מְפָרֵשׁ שֶׁזֶּה לְשׁוֹן כָּבוֹד

)שם בד"ה אצטריך( כָּתְבוּ שֶׁזֶּה שְׁמוֹ הַפְּרָטִי שֶׁל רַב. וְהַגְּמָרָא כָּאן הֵבִיאָה ד"ה לאבא, ועוד(, וְהַתּוֹסְפוֹת

אַבָּא לְמִקְטַל נַפְשָׁא" הוּא הִתְכַּוֵּן לוֹמַר אֶת זֶה שׁוּרָה אַחַר שׁוּרָה, אָז כַּאֲשֶׁר רַב הוּנָא אָמַר לְרַב "אָזֵיל

בִּלְשׁוֹן כָּבוֹד: הָרַב שֶׁלִּי, שֶׁהֲרֵי רַב הוּנָא תַלְמִידוֹ וְלֹא יָכוֹל לִקְראֹ אוֹתוֹ בִשְׁמוֹ, וְאִלּוּ אַחַר כָּךְ כְּשֶׁהֶחָצוּף

הַזֶּה אָמַר "אַבָּא אַתְּ", הוּא הִתְכַּוֵּן עַל הַשֵּׁם הַפְּרָטִי שֶׁלּוֹ. וְיָכוֹל לִהְיוֹת שֶׁיֵּשׁ בָּזֶה שִׁנּוּי קָטָן בַּבִּטּוּי שֶׁל

הַמִּלָּה, שֶׁאִם אוֹמְרִים "אָבָא" בְּבֵי"ת רְפוּיָה זֶה לְשׁוֹן כָּבוֹד, וְאִם אוֹמְרִים "אַבָּא" בְּבֵי"ת דְּגוּשָׁה זֶה שֵׁם

פְּרָטִי. ואכמ"ל(. מִכָּאן אַתָּה לוֹמֵד שֶׁמִּי שֶׁלֹּא פָגַע אֵינוֹ חַיָּב לְבַקֵּשׁ מְחִילָה, אֶלָּא רַק

שֶׁהַפּוֹגֵעַ בִּלְבַד. וְאִם יֵשׁ סָפֵק מִי פָּגַע, אָז שֶׁיְּבַקְּשׁוּ שְׁנֵיהֶם מְחִילָה )וְאִם אַתָּה יוֹדֵעַ הַפּוֹגֵעַ

לֹא יְבַקֵּשׁ מְחִילָה, אָז תֵּשֵׁב בַּבַּיִת וְתאֹמַר: "הֲרֵינִי מוֹחֵל לִפְלוֹנִי עַל מַה שֶּׁעָשָׂה לִי בַּשָּׁנָה הַזּאֹת"(. )גליון

82 אותיות ט' – י"ב והערה 15(.

 הַגָּאוֹן הַקָּדוֹשׁ רַבֵּנוּ חַיִּים חוּרִי מְלַמֵּד זְכוּת
רִבּוֹן וְאוֹמֵר: יִשְׂרָאֵל, עַל זְכוּת מְלַמֵּד זַצַ"ל חוּרִי חַיִּים רַבִּי הָיָה נִדְרֵי", "כָּל אַחֲרֵי

הָעוֹלָמִים, תִּרְאֶה אֵיךְ אַחֲרֵי גָּלוּת אֲרֻכָּה כָּזאֹת, מוֹכְרִים אֶת סֵפֶר כָּל נִדְרֵי בִּמְחִיר גָּבוֹהַּ

אוֹתוֹ הַבַּיְתָה, אֶלָּא רַק מַעֲבִיר אוֹתוֹ מֵהַהֵיכָל מְאדֹ, וּמִי שֶׁקָּנָה אֶת הַסֵּפֶר לֹא לוֹקֵחַ

לַתֵּבָה, וְעַל זֶה הוּא מוּכָן לְשַׁלֵּם אַלְפֵי פְרָאנְקִים. זוֹ זְכוּת גְּדוֹלָה מְאדֹ. צָרִיךְ תָּמִיד

לְלַמֵּד זְכוּת עַל יִשְׂרָאֵל, בִּמְיֻחָד בְּיוֹם כִּפּוּר. )גליון 130 אות כ'(.

כַּדּוּרִים "קַלִּי-צוֹם", וַאֲנַחְנוּ מִשְׁתַּמְּשִׁים א. יֵשׁ
בָּהֶם. חָכָם אֶחָד )מובא בשדי חמד מערכת יום
אוֹמֵר שֶׁכֵּיוָן שֶׁהַתּוֹרָה הכיפורים סי' א' אות י"ח(

)ויקרא כ"ג נַפְשׁתֵֹיכֶם"  "וְעִנִּיתֶם אֶת  אָמְרָה 
כַּדּוּרִים לָקַחַת וְאָסוּר לְהִתְעַנּוֹת צָרִיךְ אָז ל"ב(,

כָּתַב זצ"ל  עוֹבַדְיָה הָרַב מָרָן  אֲבָל  כָּאֵלֶּה. 
תְּשׁוּבָה בָזֶה )בשו"ת יביע אומר ח"ט סימן נ"ד(, 
וְכָתַב שֶׁלֹּא כָךְ הַדִּין, וְהֵבִיא רְאָיָה מֵהַגְּמָרָא
וְאַל בְּשֵׁב זֶה כִּפּוּר שֶׁל שֶׁהָעִנּוּי ע"ב( ע"ד )יומא

לֶאֱכלֹ תַּעֲשֶׂה, כְּלוֹמַר תֵּשֵׁב וְאַל תּאֹכַל, אֲבָל
לִפְנֵי כֵן זֶה מֻתָּר. וְכִי יַעֲלֶה עַל הַדַּעַת שֶׁאָדָם
שְׁעָתַיִם-שָׁלֹשׁ הָאֲכִילָה אֶת לְהַפְסִיק צָרִיךְ
שֶׁיַּגִּיעַ עַד לֶאֱכֹל אֶפְשָׁר הֲרֵי כִּפּוּר?! לִפְנֵי
"קַלִּי-צוֹם" כַּדּוּרֵי לָקַחַת גַּם מֻתָּר וְלָכֵן הַזְּמַן,

אִם הֵם מְקִלִּים עָלֶיךָ אֶת הַצּוֹם.

נִפְלָא פִיּוּט  לָנוּ  יֵשׁ  הַכִּפּוּרִים  בְּלֵיל יוֹם  ב. 
יֵשׁ הַזֶּה הַפִּיּוּט תְּשׁוּקָתִי". אֵלִי "לְךָ מְאֹד,
וְאָרַבְתִּי "וְאָשַׁמְתִּי שֶׁאוֹמְרִים: וִדּוּי גַּם בּוֹ
מִלְּרַע, זֶה אֶת אוֹמְרִים הַמַּנְגִּינָה וּבִגְלַל וְכוּ'".
בְּעִבְרִית כִּי הַמַּשְׁמָעוּת, אֶת הוֹפְכִים וּמִמֵּילָא
אַתָּה וְאִם  וּמִלְּרַע,  לְמִלְּעֵיל  מַשְׁמָעוּת  יֵשׁ 
מַחְלִיף בֵּינֵיהֶם אַתָּה מְשַׁנֶּה אֶת הַמַּשְׁמָעוּת,
וְאָרַבְתִּי וּבָגַדְתִּי וְכָאן אִם תּאֹמַר "וְאָשַׁמְתִּי 
לֶאֱשֹׁם אַמְשִׁיךְ אֲנִי פֵּרוּשׁוֹ מִלְּרַע וּבָזִיתִי"
וְלֶאֱרבֹ וְלִבְגּדֹ וְלִבְזוֹת וְכוּ', וְלָכֵן צָרִיךְ לוֹמַר
אֶת לְכַוֵּן וְצָרִיךְ "וְאָשַׁמְתִּי וְאָרַבְתִּי" מִלְּעֵיל.
הַמַּנְגִּינָה שֶׁלֹּא תַּחְלִיף אֶת הַמַּשְׁמָעוּת. )גליון

32 אות ח', וגליון 82 אותיות כ"א וכ"ב(.

דבריו כשם משפחתו 
כחי ו הנ ן  בעלו נמצאת  לחידה  תשובה 

נא לשלוח התשובות עד יום שני בערב )חובה לציין שם וכתובת( תשובות ניתן לענות בקו בית נאמן  079-9270505 שלוחה 21

פתרונות מגליון קודם:
פתרון החידה: מי היה דודו של הגאון הקדוש רבי נחמן מברסלב? הגאון הקדוש רבי ברוך ממז'יבוז' )נכד רבנו הבעל שם טוב

הקדוש, נפטר בשנת תקע"ב(. הזוכה: מרדכי אליהו - ירושלים.

כבוד קדושת הגאון האדמו"ר הבית ישראל מגור זצ"ל )נפטר בשנת תשל"ז(. פתרון מי בתמונה:
הזוכה: אלי מליק - פתח תקוה.

תשובה ניתן לענות
בקו בית נאמן

079-9270505 שלוחה 23.

בין הפותרים נכונה יוגרל פרס
)חובה לציין שם וכתובת(

בית ההוראה בראשות מורנו הגאון הרב מצליח חי מאזוז שליט"א, שמחים לבשר לציבור על 
הוצאת הקונטרסים "פסקי הלכות"  ליקוט פסקי מרן ראש הישיבה
בהלכות הימים הנוראים וכן בהלכות השכמת הבוקר ציצית ותפלין.

הקונטרסים נכתבו ע"י יצחק מאזוז והוגהו ע"י מרן שליט"א

חידה

מי בתמונה? 

הַטּוּר )סימן מ“ו( מֵבִיא בְּשֵׁם רַב עַמְרָם ]גָּאוֹן[ שֶׁכֵּיוָן שֶׁבֵּרַךְ 

”זוֹקֵף כְּפוּפִים“, לֹא יְבָרֵךְ ”מַתִּיר אֲסוּרִים“. וְהַטּוּר שׁוֹאֵל, 

מַדּוּעַ אָמַר כָּכָה? הֲרֵי הַגְּמָרָא )בְּרָכוֹת דַּף ס‘ ע“ב( הֵבִיאָה 

אֶת שְׁתֵּי הַבְּרָכוֹת הָאֵלֶּה? וּמָרָן בַּבֵּית יוֹסֵף )שָׁם( מְתָרֵץ 

בְּפַשְׁטוּת, שֶׁאִם אָדָם טָעָה וּבֵרַךְ ”זוֹקֵף כְּפוּפִים“ לִפְנֵי ”מַתִּיר 

אֲסוּרִים“, לֹא יָכוֹל לְבָרֵךְ מַתִּיר אֲסוּרִים,  כִּי ”זוֹקֵף כְּפוּפִים“ 

כּוֹלֵל אֶת ”מַתִּיר אֲסוּרִים“. כִּי בִרְכַּת ”מַתִּיר אֲסוּרִים“ זֶה 

לְהוֹדוֹת  שֶׁהוּא יָכוֹל לָזוּז מֵהַמִּטָּה, וְ“זוֹקֵף כְּפוּפִים“ זֶה 

עַל שֶׁהָאָדָם זָקוּף. וְאִם כֵּן מִי שֶׁבֵּרַךְ  ”זוֹקֵף כְּפוּפִים“ לֹא 

יְבָרֵךְ  צָרִיךְ לְבָרֵךְ ”מַתִּיר אֲסוּרִים“ ]אַךְ אֵין הַכַּוָּנָה שֶׁלֹּא 

"מַתִּיר אֲסוּרִים" כְּלָל[. זֶה נָכוֹן. אֲבָל אָז סִפְרֵי הַגְּאוֹנִים 

הָיוּ נֶעֱלָמִים מֵעֵינֵי כלֹ חַי – ”וְנֶעֶלְמָה מֵעֵינֵי כלֹ חַי וּמֵעוֹף

הַשָּׁמַיִם נִסְתָּרָה“ )אִיּוֹב כ“ח, כ“א( אֲבָל בְּיָמֵינוּ נִדְפְּסוּ, וּמִי

שֶׁמְּעַיֵּן בִּמְקוֹר הַדְּבָרִים בְּרַב עַמְרָם, יִרְאֶה שֶׁהוּא כוֹתֵב שָׁם 

לֹא לְבָרֵךְ כְּלָל ”מַתִּיר אֲסוּרִים“ כִּי אֲנַחְנוּ מְבָרְכִים ”זוֹקֵף 

הַגְּמָרָא  כֵּן קֻשְׁיַת הַטּוּר בִּמְקוֹמָהּ, שֶׁהֲרֵי  וְאִם  כְּפוּפִים“, 

הֵבִיאָה אֶת שְׁנֵיהֶם, וְכִי נִתְחַכֵּם עַל הַגְּמָרָא?! לָכֵן אֵין לָנוּ 

בְרֵרָה, אֶלָּא לוֹמַר שֶׁכַּנִּרְאֶה לְרַב עַמְרָם הָיְתָה גִרְסָא אַחֶרֶת 

]בַּגְּמָרָא[. אֲבָל לְמַעֲשֶׂה מְבָרְכִים גַּם ”מַתִּיר אֲסוּרִים“ וְגַם 

”זוֹקֵף כְּפוּפִים“, אֲבָל מְבָרְכִים בִּרְכַּת ”מַתִּיר אֲסוּרִים“ לִפְנֵי 

”זוֹקֵף כְּפוּפִים“, כִּי אִם אָמַרְתָּ ”זוֹקֵף כְּפוּפִים“ כְּבָר בִּכְלָל 

מָאתַיִם מָנֶה ]מֵאָה כָּלוּל בְּמָאתַיִם, וְכָךְ מַתִּיר אֲסוּרִים כָּלוּל 

בְּזוֹקֵף כְּפוּפִים[ וּלְגַבֵּי שְׁאָר הַבְּרָכוֹת, כְּמוֹ ”שֶׁלֹּא עֲשָׂנִי גוֹי“ 

ו“שֶׁלֹּא עֲשָׂנִי עָבֶד“. יֵשׁ כָּאֵלֶּה שֶׁאוֹמְרִים שֶׁאִם אָמַרְתָּ ”שֶׁלֹּא 

עֲשָׂנִי עָבֶד“ אַתָּה כְבָר לֹא צָרִיךְ לוֹמַר שֶׁלֹּא עֲשָׂנִי גוֹי, אֲבָל 

זֶה לֹא נָכוֹן כִּי יֵשׁ גּוֹי שֶׁהוּא חָשׁוּב מְאדֹ, וְהוּא לֹא עֶבֶד, 

כְּמוֹ נְשִׂיא אֲרָצוֹת הַבְּרִית, לָכֵן מְבָרְכִים  ”שֶׁלֹּא עֲשָׂנִי גוֹי“ 

וְאַחַר כָּךְ עָבֶד וְאַחַר כָּךְ אִשָּׁה. וְלֹא תאֹמַר בִּכְלָל מָאתַיִם 

יוֹתֵר  כִּי יֵשׁ גּוֹי שֶׁהוּא  מַעֲלָה.  כִּי כֹל  אֶחָד יֵשׁ בּוֹ  מָנֶה, 

חָשׁוּב מֵהָעֶבֶד, וְיֵשׁ עֶבֶד שֶׁהוּא חָשׁוּב יוֹתֵר מֵאִשָּׁה. הֵיכִי 

מַשְׁכַּחַת לָהּ ]כְּלוֹמַר, הֵיכָן מָצָאנוּ כֵן[? כִּי הָעֶבֶד הַכְּנַעֲנִי 

שֶׁקָּנוּי אֶצְלֵנוּ יֵשׁ עָלָיו מִצְווֹת מִיַּלְדוּתוֹ, וְהָאִשָּׁה יֵשׁ הַרְבֵּה 

מִצְווֹת בַּתּוֹרָה שֶׁהִיא פְטוּרָה וְלֹא שַׁיָּכִים בָּהּ. לָכֵן הַסֵּדֶר 

יַשְׁלִים מָה  וְאִשָּׁה. אֲבָל אִם הָפַךְ אוֹתָם,  עֶבֶד  הוּא: גּוֹי, 

שֶׁחָסֵר. חוּץ מִ“זוֹקֵף כְּפוּפִים“ וּ“מַתִּיר אֲסוּרִים“, שֶׁמָרָן 

פָּסַק )סִי‘ מ“ו סָעִיף ה‘( שֶׁאִם בֵּרַכְתָּ ”זוֹקֵף כְּפוּפִים“ ]לִפְנֵי 

"מַתִּיר אֲסוּרִים"[, אַתָּה לֹא מְבָרֵךְ ”מַתִּיר אֲסוּרִים“. )גליון 

293 אותיות ל"א ול"ב(.
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